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G.OZOÍNAK LAPJA

EElső a biztonság

Sajtónap, gykoron szerkesztőségünk falát cgy hatalmas fotókópia díszítette. A majd lepedő nagyságú keretre felkasírozott fényes, ám néhol kissé viharvert fotópapírról egy vezércikk szövegét olvashatta az érdeklődő. Légiéiül pedig öles betűkkel ez állt: Vörös Újság. Alatta: Világ proletárjai egyesüljetek és a dátum: 1918. december 7.E történelmi dokumentum a magyar kommunista sajtó hajnalát hirdette. Hirdette még akkor is, amikor bizony nem minden ok nélkül kaptunk bírálatot és — talán baklövéseinket „megmagyarázva” — jó lett volna arra hivatkozni, hogy lám-lám, ez sem tökéletes, ebben is van sajtóhiba.A felelősség alól mindez persze nem mentesít. Úgy hiszem, mindenki, aki a tömegtájékoztatás területén dolgozik, tudja ezt. Az operatőrtől a filmvágóig, a gépírónőtől a főszerkesztőig, az újságírótól a kéziszedőig, a gépkocsivezetőtől a lapterjesztőkig azon vagyunk, hogy gyors, pontos és hiteles tájékoztatást nyújtsunk a nagyvilág, vagy éppen seűkebb régiónk eseményeiről.Vállalati újságunk is — mely immár huszonkét esztendeje juthat el dolgozóinkhoz — ezt a célt szolgálja. Sokan áldozták és áldozzák szabadidejüket arra, hogy önök, Kedves Olvasók kéthetenként kézhez kaphassák a Mecseki Ércbányászt.Osztályvezetőktől az operátorig, KISZ tisztségviselőtől az üzemrendészig, szá- molatlanul sorolhatnám azokat, akik társadalmi munkával segítenek abban, hogy olvasóink megfelelő tájékoztatást kapjanak a vállalat életéről, tudósításokat olvashassanak a legfontosabb eseményekről.
Talán kevesen tudják, hogy — Baranyában — a vállalati újságok csaknem mindegyikét a Pécsi Szikra Nyomda készíti. A kevés kivétel egyike az Ércbányász, amely az Anyag- és áruforgalmi főosztályon működő MÉV Nyomda produktuma. Az ottani kollektíva áldozatos és odaadó munkája nélkül aligha jutna el időben olvasóinkhoz a vállalati újság.1952. december 7-e a Magyar Sajtó Napja, amikoris a Vörös Újság első lapszámának megjelenésére emlékezünk. Nógrádi Gábor

Növekvő termelékenység, 
csökkenő költségek

avaly november óta — kísérleti jelleggel — a szintomlasztásos módszert is alkalmazzák a III. sz. bányaüzem ércvagyonának leművelésére. Maga a technológia vállalatunknál nem új, hiszen Petőcön már jónéhány éve annak, hogy az első ilyen úgynevezett tömegtermelő’ munkahelyet létesítettek. Mi is a lényege ennek a technológiának és milyen előnyökkel járhat az alkalmazása? Erről kérdeztük Fuchs Jenőt és Benkovics Istvánt, a III. sz. bányaüzem bányamestereit.— Nálunk az önjáró technika alkalmazásának rákfenéje — vagy inkább azt mondanám — furcsa ellentmondása, hogy igen nagy teljesítményű fúrókocsijaink és szállító-rakodó gépe
Vállalták - teljesítettékKöszöntjük az éves tér- 43-as brigád, vezetője: Or- vüket december 1-jéig tel- go vány i József, 55-ös bri- jesített vájvégi szocialista gád, vezetője: Nagy Már- brigádokat. ton; 57-es brigád, vezetője:c>:...... . -L.. ' Szilágyi Gyula; 505-ös bri-gád, vezetője: Galló Attila; . •* '\í 554-es brigád, vezetője: So-.■ 1 mogyi Lajos; 568-as brigád,vezetője: Vajó László.III. SZ. BANYAÜZEM72-es csapat, vezetője: Papp Mihály; 45-ös csapat, vezetője: Czibor Elemér; 59-cs csapat, vezetője: Rózsa Béla; 7-es csapat, vezetője: Kalabér János; SZBA fúrós brigád, vezetője: Németh István; P—4-es fúrós13-as brigád, vezetője: Bá- brigád, vezetője: Jóni Im- nyai István; 31-es brigád, re; PKH fúrós brigád, ve- vezetője: Fábián Sándor; zetője: Nagy Ferenc.

II. SZ. BANYAÜZEM

A közelmúltban bensőséges ünnepség keretében köszöntötték a nyáron, Pécsett megrendezett Körrepülő Modellek Világbajnoksága szervezőit, rendezőit. Az MlISZ-munkáért érem arany fokozatát kapta Bánik Jenő üzemigazgató, Kol- sovszky Rudolf kereskedel
MSZBT uetelkedö a NOSZF tiszteletére

Tudósításunk a 2. oldalon. Csöndör László felvétele

ink vannak, de ezeknek igen nagy az úgynevezett élűmunkaigényük — mondja Fuchs Jenő. — Miről is van szó? Egy-egy ilyen berendezés üzemeltetéséhez elég ugyan egy fő, de a

mi igazgató, Sár József csoportvezető, Sallai Árpád főosztályvezető, Tóka Jenő vezérigazgató és Varga Imre csoportvezető.Az MHSZ jelvényével ékesített főtitkári dísztálat kapott Kocsor Ferenc üzemigazgató, míg Mohai István, az Ércbányász Modellező Klub titkára, a vb főrendezője a Honvédelmi Minisztérium államtitkárának a jutalmát vehette át.

biztosítósok beépítéséhez — mivel ez nincs gépesítve — sok ember kell. Tehát ahhoz, hogy ezeket a nagyteljesítményű gépeket megfelelően ki tudjuk használni. nagyszámú ácsolószemélyzetre van szükség.— A szintomlasztásos technológia lényege, hogy egy adott területen hagyományos módszerrel leműveljük az érclencse legfelső rétegét. Ezt lepadoljuk és egy „szeletet” kihagyva
(Folytatás a 3. oldalon) Főteszegecs beépítés, Csöndör László felvétele

Újmecsekalja gondjai és örömei
A bizalmat megszolgálják tanácstagjainkajd minden Uránvárosban élőnek szívügye a városrész sorsa. Érzékenyen reagálnak minden hiányosságra, ugyanakkor igazi patriótaként örülnek minden újnak. Tudják, hogy nemcsak Uránvárosban, de másutt is gondot okoz a hiányos és gyér közvilágítás, a gödrökkel tarkított utcák és járdák állapota, a kereskedelmi ellátásban mutatkozó hiányosságok.Uránvóros területének nagyobb részét öleli fel a 13. számú tanácskozási központ, melynek nyolc tanácstagi választókerülete és értelemszerűen nyolc tanácstagja van. A tanácskozási központ éves munka- program szerint dolgozik. Egyrészt azokat a feladatokat veszik bonckés alá, ami az itt élő emberek gondját, baját képezi. Másodszor olyan előterjesztéseket vitatnak meg, amelyek a városi tanács végrehajtó bizottsága elé, vagy a városi tanács ülése elé kerülnek. Ezeket az anyagokat részletes alapossággal tárgyalják meg, véleményt mon

danak róluk, illetve javaslatokkal állnak elő a tanácsülésen. A 13-as számú tanácskozási központ ülésén (október 28-án) a következő napirendeket tárgyalta meg:Pécs város tömegközlekedésének forgalomfejlesztési és hálózatmódosítási terve (1986—1990). Pécs város VII. ötéves tervi környezetvédelmi feladatai. Az 1987, évi tehóból megvalósításra kerülő munkák köre.A 13-as számú tanácskozási központ vezetőjét, Bar
csa Zsigmondot kértük, hogy beszéljen a városrészben végzendő munkák pénzügyi alapjairól, a folya

matban lévő munkákról, illetve mik kezdődnek meg ebben az évben.— A városrész központi költségvetéssel, a tehóból befolyt összeggel, valamint a tanácstagi alapot képező pénzzel gazdálkodik. A központi költségvetésből fizetik azoknak az úttesteknek a javítását, ahol autóbusz közlekedés van. Ugyanez a forrása a közvilágítás folyamatos korszerűsítésének. Ebből a pénzből kerül majd sor a következő időszakban a tömegközlekedés korszerűsítésére és ezzel párhuzamosan az uránvárosi autóbusz-végállomás átépítésére. Ugyancsak fontos feladat a városrészben a viszonylag elavult lakóépületek folyamatos felújítása. Most a Hajnóczi utca teljes felújítását végzi a PIK, de ugyanakkor részleges felújításokat is végeznek, mint most az Ybl Miklós utca 7. szám alatt.A tehóból, ami éves szinten 2 millió 600 ezer forintot jelent a városrésznek, s ennek az összegnek egyik felét a lakosság fizeti be, míg másik felét a tanács biztosítja — sokféle munkát igyekszünk elvégezni. Fontossági sorrendben készítjük el a költségvetéseket. A Hajnóczi és a Kőröst Csorna Sándor utcákban kialakítandó gépkocsiparkolóknak a költségvetése elkészült, a munkák hamarosan megkezdődnek. Ugyancsak ebben az évben szeretnénk elkezdeni azt a munkafolyamatot, hogy a tanácskozási körzetünkhöz tartozó minden autóbusz- megállóban és játszótéren legyen rögzített (beton) ülőpad. Már megkezdtük és folyamatosan végezzük tovább az utcák és járdák
(Folytatás az 5. oldalon)
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Negyedszer első a Komplex brigád

MSZBT-vetélkedő

A győztes csapat tagjai balról jobbra: Tóth György, Szántai Imre és Nagy Zoltán.Csöndör László felvételeAz MSZBT vállalati tag- grád iparával, kereskedel- csoportja szervezésében ke- mével és kulturális életérült sor november 4-én a Ságvári Endre Művelődési Házban „Leningrad a hős város” címmel, a NOSZF tiszteletére meghirdetett vetélkedőre. Takács Tibor játékvezető üdvözölte a csapatokat, a vendégeket, a zsűri tagjait, majd Kása 
József, az MSZBT vállalati tagcsoportjának elnöke mondott megnyitóbeszédet. Mindezek után a vállalat szocialista brigádjai közül 23 csapat kezdte meg a megméretést a vetélkedőn. A vetélkedő témakörei a nagy októberi szocialista forradalommal, a II. világháború eseményeivel, Lenin-
Évzáró alegységgyűlésekÉvente ismétlődő, de jelentőségében most is meghatározó alegységgyűlést tartottak a Ságvári Endre Művelődési Ház nagytermében. Az ünnepségen részt vett Krivicz Gyula, városimunkásőregység-parancs- nok, Kovács István pb-tit- kár, Mészáros István szb- titkár, továbbá az üzemi párt-, gazdasági és társadalmi szervek vezetői.
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vel foglalkozott. A vetélkedő első fordulójában egy 14 kérdéses totószelvényt kellett kitölteni a csapatoknak, mely Leningrádról tartalmazott kérdéseket. A második fordulóban Ada- movics—Granyin: A blokád könyve című művével kapcsolatos kérdésekre kellett válaszolniuk a játékosoknak. (A könyv a blokád 900 napjáról szól, melyet az írók korabeli visszaemlékezésekből, gyerekek és öregek, az utca hétköznapi embereinek a blokád idején írt naplótöredékeiből állítottak össze megrázó dokumentumregénnyé.) A

Az ünnepi megnyitó után 
Csáti Imre alegységparancsnok mondotta el referátumát, amelyből megtudtuk, hogy készülnek a Munkásőrség megalakulásának 30. évfordulójára. Nem ünnepléssel, hanem az önkéntes feladatok még jobb teljesítésével. Az alegység az 1986. évi feladatát az elvárt szinten végrehajtotta, illetve teljesítette. A fegyveres testület tagjai élenjárnak a munkában, aktív politizálással formálják környezetüket és harckészültségük erősítésével teljesítik megbízatásukat.Nem kevés az, amit a személyi állomány az állampolgári fegyelem megerősítésében, a közrend és közbiztonság fokozása, valamint a társadalmi tulajdon védelme érdekében teljesített.Az ünnepség további részében egységparancsnoki dicséretekre és jutalmazásokra került sor.Az éves feladatok végrehajtásában kiemelkedő munkájuk elismeréseként egységparancsnoki dicséretben részesült: Klovár Fe
renc, Dányi Zoltán, Gazdag 
István, Sós E. István, Gyen
ge Sándor, tárgyjutalmat kapott id. Tompa István és 
Földesdi Miklós.

A szocialista versenymozgalomban elért kiváló munkáért elismerésben részesült: Petricsevics Béla, And
ré Antal, Gál B. István és 
Tóth István. A rajok közötti szocialista verseny győztese a II. szakasz harmadik raja, a szakaszok közöt

harmadik forduló szóbeli kérdései Leningrád történelmével foglalkoztak. A negyedik forduló érdekes feladat elé állította a játékosokat. Az ideiglenes kormány hadügyminisztériuma politikai csoportfőnökének 1917. október 26-i távirata szövegét tartalmazta, melyben a vetélkedő szervezői 13 hibát rejtettek el. A feladat ezek megtalálása és kijavítása volt. A megméretés utolsó feladataként a Blokád után című szovjet filmből levetített részlet alapján kellett a feltett kérdésekre válaszolni.Az igazán nehéz feladatok és komoly előtanulmányokat igénylő témakörök alapján a vetélkedő legjobbjai a következők lettek: 6. a Központ Eötvös Loránd szocialista brigádja, 5. a IV. sz. bányaüzem Tye- reskova szocialista brigádja, 4. a II. sz. bányaüzem Geológia szocialista brigádja, 3. a II. sz. bányaüzem I-es körlet Műszaki szocialista brigádja, 2. a Kutató- feljesztő üzem Winkler I. szocialista brigádja, 1. a II. sz. bányaüzem MHSZ Komplex szocialista brigádja, akik elnyerték a 3000 forintos fődíjat és a zsűri különdíját, mivel a brigád már negyedik alkalommal bizonyult a legjobbnak.A vetélkedő végén a Baranya megyei Moziüzemi Vállalat filmszak előadója, 
Kajsza László meghívta a vetélkedő valamennyi résztvevőjét a Kossuth Klubmoziba egy nagysikerű film díjmentes megtekintésére.V. T.

ti vetélkedőben az első szakasz lett a győztes.A vállalati párt-, gazdasági és társadalmi szervek nevében Kovács István pb- titkár fejezte ki köszönetét és elismerését az alegység személyi állományának példamutató munkájáért.
K. M.

A bizalmi éljen jogkörével

Szabó Lászlószakszervezeti mun ja az országos átlagot.
— Véleményed szerint a kában tevékenykedni szakszervezet betölti-e fela-' ' szerteágazó feladat, datát? -—----- A mnnVoisxNehéz a jogokat és a köte- — Valamennyiünknek mi azt csillévellességet serpenyőbe tenni, tudni kell, hogy a végzett az, műnk, ,ha zömében a jogok kerül- munkából élünk. Ha a kinek felszínre. Ez a mérle- tűzött gazdasági feladatain-

A társadalmi munka alakulása a KISZ-ben

A szerződéses közösségi munkavállalás
A III. sz. bányaüzem KISZ- 

bizottsága éveken keresztül a 
hulladékgyűjtésből és legfőkép
pen a rézbontásból befolyt 
pénzösszegből fedezte éves ak
cióprogramjának költségve
tését. A KISZ-tagok és az if
júsági szocialista brigádtagok 
mindig is nagy hangsúlyt fek
tettek erre a társadalmi mun
kára, de természetesen más 
egyéb társadalmi munkákon is 
részt vettek (kommunista mű
szak, óvoda- és iskolapatroná- 
lás). Ezekről kérdeztük Varjú 
Lászlót, a KISZ-bizottság tit
kárát.

— Valóban igaz az a hír, 
hogy más társadalmi munkate
vékenységet végeznek a fiata
lok, mint korábban?

— Igaz. Az ősztől kezdődően 
Orfűn, az üzemi üdülőnél vég
zünk társadalmi munkát szer
ződéses közösségi munkaválla
lás keretén belül.

— Es mi van a rézbontással?
— Sajnos elfogytak a kábe

lek, kimerültek a készletek. 
Nekünk új társadalmi munka- 
tevékenység után kellett néz
nünk, hogy az akcióprogra
munk teljesítésének anyagi 
feltételeit biztosítani tudjuk a 
második félévben is.

— Mi ez a szerződéses kö
zösségi munkavállalás?

— A KISZ KB Intéző Bizott
sága ez év májusában kidol
gozta ennek irányelveit és 
támogatásáról biztosította a • 
fiatalok arra irányuló törekvé
seit, hogy saját munkájukkal 
bővítsék a politikai, mozgalmi, 
közösségi célok elérésének 
anyagi feltételeit a pénzügy
minisztériummal egyetértés
ben.

— Mi ennek a lényege?
— Fontos kitétele, hogy a 

munkavégzést csak fő munka
időn kívül lehet elvégezni, 
amelyben a KISZ-en kívüliek 
is részt vehetnek. A szerződést 
csak munkadíjra lehet megköt
ni — az eddigi értékkel ellen
tétben —, s ezzel a lehetőség
gel bárhol lehet: munkát vál
lalni. A szerződéses közösségi 
munkavállalás célját a KISZ- 
bizottságnak kell meghatároz
ni és elfogadni. Továbbá a 
KISZ-bizottság hatáskörébe 
tartozik a befolyt összeg kö
zösségi célokra fordítandó rész
arányának, mértékének az 
elbirásála, amely nem lehet 40 
százaléknál kevesebb. A fenn
maradó összeget (maximum 60 
százalék) megadóztatva kell 
munkabérként kifizetni. A mun
kavégzés közben elszenvedett 
baleset nem minősül üzemi ba
lesetnek és műszaki felügyele
tet a munkaadónak kell bizto
sítani.

— Hogyan fogadták ezt az 
üzemben?

— Az üzem gazdasági veze
tése maximális jóindulattal állt 
a dologhoz és. örömmel fogad
ták a jelentkezésünket. Kidol-

gelés kellő tapasztalatot, ismeretanyagot vár el a mozgalomban résztvevő dolgozóktól. Szabó László, a IV. sz. bányaüzem IV. körletének főbizalmija a közelmúltban féléves iskolán vett részt Balatonfüreden, őt kértem, tájékoztasson a képzésről.
— Kaptatok-e új instruk

ciókat az iskolában?— Nagyon jó előadóink voltak, ismereteink bővültek. Kaptunk konkrét gyakorlati feladatokat a mozgalmi feladatok ellátására.
— Az iskolán reálisan 

látják-e a munkahelyi fela
datokat?— Ott reálisan látják, viszont különböző vállalatoknál nagyon eltérő a végzett munka színvonala, eltérő a szervezettség is. A MÉV- nél ez a munka meghalad-

Társadalmi munka Orfűn ... Tompa Csaba felvétele
gozták és meghatározták, hogy 
ennyi pénzért, ennyi munkát 
kell elvégezni az orfűi üdülő
nél. Eddig inkább földmunkákat 
(rézsűkiképzés, árokásás, víz
óraakna-kiképzés) végeztünk, 
de még szerepel a szerződésben 
épületkarbantartás, tereprende
zés és parkosítás is.

— Es a jövő?

A szakszervezeti 
továbbképzések 
alakulása az 1986- 
87-es oktatási évben

Egy éve szóltunk az oktatási 
rend tervezett változásairól. 
Bernáth János szakszervezeti 
oktatási felelős — aki akkor 
vette át önállóan a reszortot 
— elmondta a várható újdon
ságokat. Most arról kérdeztük 
hogy mik az elmúlt Időszak 
tapasztalatai és tervei.

— A SZOT Elnöksége 1984 
szeptemberi állásfoglalása meg
újította, átformálta oktatási 

I rendszerünket. Az 1986, évi, de 
még az 1987. évi Is az útkere- 

. sés jegyében telik. A 86/87. évi 
terveinkben figyelembe vettük 
a tagság javaslatait, propagan- 

I distáink tapasztalatait és a 
vállalati szb értékelő jelenté
sét és ajánlását. Elértük, hogy 
a szocialista brigádok vállalá
sainál fokozottan veszik figye
lembe a szakszervezeti iskolán 
és tanfolyamokon való részvé
telt. Ha a dolgozó nem teljesíti

kát elvégezzük, akkor van mit szétosztani, ha nem végezzük el, csak szót fecsérelünk. Ami a szakszervezet tevékenységét illeti, jobbak vagyunk az országos átlagnál.
— Milyen közvetlen fe

ladataid vannak a szak- 
szervezeti munkában?— A bizalmiak jogköre nincs kihasználva. Itt változtatni kell. Javítanunk kell tájékoztatásukat, jobban be kell vonni őket a munkába. Rehabilitáció területén előre kell lépnünk.

__  A BDSZ központi ve
zetőségének tagja vagy, fő
bizalmi, a 23-as csapat ve
zetője. Időben hogyan 
egyeztethetők ezek a fela
datok?__  Fiaim 10 és 7 évesek.Feleségem nem dolgozott, amíg kicsik voltak a gyerekek, ő vállalta a közvetlen családi terheket. Sok szabad időt töltök mozgat
mérik.

— Az üzem gazdasági és mű
szaki vezetése már dolgozik a 
jövő évi munkavállalásunk le
hetőségén, amely előreláthátó- 
an az orfűi munkavégzésen kí
vül az üzem területén történő 
társadalmi munkákkal fog bő
vülni.

Franyó József

oktatási vállalását, akár egy 
fokozattal lejjebb is értékelhe
tik munkáját.

— A szakszervezeti iskola he
lye az Ércbányász klub. A köz
pontilag biztosított tankönyvet 
kiegészítjük a helyi szakszer
vezeti munka gyakorlati kér
déseivel és az üzem speciális 
helyzetéből adódó feladatok is
mertetésével. A vidékieknek 
nem volt megoldva az oktatá
sa, ezentúl nekik tesztlapokat 
fogunk kiadni, legalább két al
kalommal. A másik változás,, 
hogy eddig ide egészen új dol
gozókat is beiskoláztunk és 
nagy volt a lemorzsolódás. Most 
csak azokat iskolázzuk be, 
akik nem teljesen újak és úgy 
tűnik, maradni Is fognak.

— Az időszerű kérdések tan
folyama az elmúlt évek tapasz, 
talatai szerint a legnagyobb ér
deklődésre számottartó elő
adássorozat. Az aktuális, szin
te napi politikai kérdéseket 
dolgozza fel hozzáértő propa
gandista segítségével. Itt is újí
tottunk, nem egy előadó lesz, 
hanem négy. Mind szb-tag és 
arról a témáról beszél, amely
ben leginkább otthon érzi ma
gát. A létszámot 10—50 főre 
tervezzük, nem nagy csopor
tokban.

— Ismét együttműködünk a 
párttal a vitakör keretében. Ide 
a pártépitési programban sze
replő tagokat iskolázzuk be, 
alapszervezetenként 2—3 főt.

— A bizalmiak továbbképzé
sével volt eddig a legkevesebb 
problémánk, ide nem is kíván
tunk semmi újat bevinni. Itt 
kiemelten fontos feladat az in
formációáramlás feltételeinek 
javítása. Minden felvetett kér
dést, javaslatot, véleményt to
vábbítani kell.

— Ami még új, hogy a főbi
zalmiak és tisztségviselők to
vábbképzését hétvégén próbál
juk megoldani valamelyik üdü
lőnkben. Egésznapos foglalko
zás lesz. Az előadók az üzemi 
négyszög tagjai és meghívot
tak, a létszám 30 fő körül ala
kul.

— Ez volt az első önálló éve. 
Mik a tapasztalatok és a gon
dok?
• ,T Sok a teremprobléma, az 
idő és a videohiány és a so
kat emlegetett II.—V. sz. bá
nyaüzemi megosztottság. Egyre 
nehezebb az embereket leültet
ni egy-egy előadásra. Rövid 30 
perces oktatásokat tervezünk, 
hiszen óriási a dolgozókra ju
tó információözön. Keressük a 
kihasználható lehetőségeket és 
á legkisebb eredménynek is 
n?gyon örülünk. Egyelőre úgy 
tűnik, megkapok minden segít
séget a főbizalmiaktól.Tóth János S.-né Forr Anikó
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A Petőfi brigád bizonyít
Az Anyag- és áruforgalmi főosztályon, pontosabban a fatelepen kerestük Dián Györgyöt, a Petőfi Sándor szocialista brigád vezetőjét.

— Az a hír járja, hogy 
nem tartoznak éppen a leg
kiemelkedőbb vállalati bri
gádok közé, de ennek elle
nére, mégis figyelemremél
tó cselekedet övezi a bri
gádot. Miért?— A brigád minden évben szervez egy családos kirándulást, idén is felvetődött ennek a gondolata, de egy javaslat miatt le

Csöndör László felvételeMűszak végén, majdnem teljes létszámban.
(Folytatás az 1. oldalról) — egymástól bizonyos távolságra — kamrákat hajtunk. Aztán ezekből a kamrákból fúrjuk meg, majd robbantjuk el a „kihagyott szeletben” lévő ércet. Végül nem marad más hátra, mint az, hogy a távirányítású GHH-val kiszállítsuk a ter- melvényt a fejtésből.
— Melyek az előnyei en

nek a módszernek?
— A szintomlasztásos technológia alkalmazása jelentős költségmegtakarítással jár — mondja Benkovics 

István. — Először is rendkívül sok biztosító anyagot tudunk megtakarítani, hiszen a közbeeső szeletbe egyáltalán nem kell ácso- latot építeni.— A szintomlasztásos
A fiacsapot

A 84-es már ’87-re gondolEgy apró döccenés és a lift megáll. Itt a III. sz. bányaüzem 2/A szintjén, távol a csapatoktól síri csend honol, s bizony jóné- hány perc eltelik, mire Né
meth Szilárd körletvezetővel az első munkahelyhez érünk.— Ezt a területet már teljesen leműveltük — magyarázza kísérőm. — Az utolsó vágatvisszafejtéseket éppen a 84-es csinálta. Jelenleg a keleti akna közelében levő léggurító környékén tevékenykednek a csapataink, sőt jöttek ide vágathajtók is, akik a szint további feltárását végzik majd.Továbbhaladva vasútépítőkkel találkozunk, kicsit odébb már az új lakatosműhely és robbanóanyagkamra épül a főszállító vágaton.— Az már a 84-es mun

mondtunk róla. Megtudtuk ugyanis, hogy Rezneli Zsig- 
mond, nyugdíjas barátunk anyagi helyzete nem éppen rózsás. Ezért a brigád úgy döntött, hogy a kirándulásra fordítandó ötezer forinttal „meglepjük” bányásznapon.

— Sikerült?— Ó, de még menyire. Zsig'mond bátyánk nem ép

Növekvő termelékenység, csökkenő költségektechnológia alkalmazásakor gyakorlatilag negyedannyi fémtámot és egyéb biztosítást kell beépíteni, mintha ugyanezt a területet hagyományos módszerrel művelnénk le. Ugyanakkor — bár a fúrási költségek némiképp nőnek — csökken a robbanóanyag-felhasználás és természetesen jóval kevesebb élőmunkát kell fordítani a biztosításra.— Persze felmerül a kérdés, miért nem alkalmazzuk szélesebb körben ezt a technológiát, hiszen igen kedvezőek a tapasztalatok — veszi vissza a szót Fuchs Jenő. — Nos, az ok egysze

kahelye — mutat a távoli fényre a körletvezető.Közelebb érve már a vitla kerregése is hallik és az alacsonyra épített sur- rantóból huppogva zúdul a kőzet a csillékbe.Míg Marián György segédvájár és Bogdán János vájár a feltörés alatt szorgoskodik, Várhelyi János szakvezető fenn a feltörésben a szkrépert irányítja.Megtelik még egy csille, aztán a szakvezető kikapcsolja a szkrépert. Hosszú gurítón haladunk lefelé, ahol a vájvégen még ott púposodik a lerobbantott anyag jó része.Rövid megbeszélés a körletvezetővel, aki ad még néhány utasítást, aztán indul is tovább.— Most már több mint ötven méter a főgurító — fordul felém a szakvezető. — így aztán elhúzódik a szállítás. Jó, ha tizenegyre

pen egy érzékeny ember, de most sírt és elérzéke- nyült, s mi vele együtt...
— Ügy tudom, nem ez 

volt az első ilyen együtt
érzés, már korábban is se
gítettek másokon?— Igen, ha úgyhozta a sors. Eddig két alkalommal dolgoztunk Turbéki László rehabilitált bányásztársunk családi házának belső felújításán, ahol központifűtést és gépészeti munkát végeztünk. A brigád segítsége tavasszal folytatódik,

rű. Sajnos olyanok az ér- cesedési viszonyok, hogy ez a fejtési módszer csak néhány helyen alkalmazható. A 8. szinti területünkön még ilyen technológiával folyik a termelés és jövőre hasonlót tervezünk a 10. szinten is. Az előkészítés már megkezdődött és bár ez a lencse nem olyan nagy, mint a 8. szinti, szép reményeket fűzünk hozzá.— Az eddigi eredmények igen biztatóak — vélekedik Benkovics István. — Úgy tűnik, a szintomlasztásos technológia alkalmazásával mind mennyiségileg, mind minőségben jobb eredmé

üres lesz a vájvég, de persze azért lesz robbantás!
— Mondják, most jól fut 

a csapat szekere.— Mondják, mondják — méltatlankodik Várhelyi János. — Mióta itt vagyok, talán egyszer vagy kétszer teljesítettünk száz százalék alatt. Persze igaz, mostanában elég jól megy, van, hogy 25—30 csillét is szállítunk. ©Néhány órával később már a csapatvezetőt, Dani 
Ferencet faggatom.■— Nyolcvannégy februárjában alakultunk — meséli — az 5l-es fiacsapataként. Egyébként innen a csapatszám, a 84-es is. Eleinte tényleg nem ment valami fényesen, valahogy nem volt együtt a két szak. Azóta jópár embert kipróbáltunk, nem egyet betanítottunk. Most úgy néz ki, megtaláltuk a megfelelő

amikoris a ház külső rendbetételére kerül sor.
— Bemutatná a csoport

ját?— Nehéz lesz. Ha jól emlékszem, a brigád az 1970- es évek elején alakult, én 1979-től vagyok a vezetője. Létszámunk tíz fő, tmk- munkákat végzünk, festőmázoló, gépkezelő, lakatos, esztergályos, villanyszerelő szakmákban. Fontosnak tartjuk a szakmai továbbképzésünket. Lakatos Jenő, 
Cyőrfi Bálint, Heid József és Kövecses László érettségire készül. A brigád három alkalommal az arany, két alkalommal az ezüst brigódérem kitüntető címet érte el. Emellett sok társadalmi munkát is vállaltunk. Részt vettünk a PMSC újmecsekaljai pálya felújításán, az Építők úti iskola futófolyosójának építésében és az üzem területén elkészítettük a buszvárót.

— Milyen fő célt tűztek 
maguk elé a jövőt illetően?— Hosszú távon tovább szeretnénk csökkenteni a túlórában végzendő munkánkat. Ez évben összesen tíz túlóránk van, szeretnénk jövőre nullára írni.

— E szép és eredményes 
munka mellett mi a brigád 
gyengéje?

— A brigádnapló vezetése, adminisztrálása. Nem erősségünk, pedig tudjuk jól, hogy az értékeléshez nélkülözhetetlen.
K. M.

nyeket fogunk elérni, mint azt előzetesen terveztük. Nemrégiben megkaptuk a negyedik GHH-t is. Korábban gyakran megesett, hogy a távirányítású gépünket át kellett irányítani máshová, hiszen a 22-es, vagy a 42- es csapaton nem állhatták azért az emberek, mert valamelyik GHH meghibásodott. Ha úgy lennénk ellátva kisegítő gépekkel, mint ahogy szeretnénk, a négy GHH — bár három közülük már igen sok üzemórát teljesített — elegendő lenne célkitűzéseink megvalósításához. Nógrádi Gábor

A 84-es csapat tagjai (balról): Várhelyi János szakvezető vájár, Dani Ferenc csapatvezető vájár és Marján György csillés fúráshoz készülődik.Berényi Tamás felvételeembereket és jól együtt van a társaság.
— Csupa fiatal?— Igen, ifjúsági szocialista brigád a mienk. Ügy élünk, mint egy család, őszintén megmondjuk egymásnak a véleményünket,

A 23-as megmutatja

Felvételünkön a csapat tagjai a robbanóanyagot viszik fel a munkahelyre. Balról jobbra: Lakat Imre vájár. Szilveszter János megbízott csapatvezető vájár és Hargitai Gusztáv segédvájár láthatók.
Bálint Jenő- felvétele

A jó munkához idő kell!Valamikor, egy évtizeddel ezelőtt a 23-as fejtési csapat a II. sz. bányaüzem legjobbjai közé tartozott. Az akkori csapatvezető rehabilitálása után aztán megindultak lefelé. Olyannyira jutottak az évek során, hogy kimondottan a rossz csapatok között emlegették őket. Á körletvezető úgy összegezte a csapat teljesítményét, hogy amit az utóbbi időben produkáltak, az már nem csak lehetetlen, hanem kész röhej. Feltehetően a csapatvezető is átérez- te ezt, mert egy emberével leszámolt az üzemtől, máshol próbálva szerencsét.Egy hónappal ezelőtt a körletvezetés a régóta tartalékban dolgozó Szilvesz-

igyekszünk egymás gond- ján-baján segiteni. Azt hiszem, ez így van rendjén és remélem ezután is ez marad a gyakorlat. Akkor pedig azt hiszem bizakodva nézhetünk a jövőbe. N. G.

tér János vájárt bízta meg a csapat vezetésével. A megbízott csapatvezető jó bányász hírében áll, s míg tartalékban dolgozott, a jó csapatok kapva kaptak utána.A II. sz. bányaüzem 24. szintjén, érkezésünkkor, a csapat robbantáshoz készülődik, így a csapatvezetővel nem a munkahelyen, hanem lent a vágatban beszélgetünk.
— Tudom, hogy az ön 

vezetésével a csapat meg
duplázta korábbi teljesít
ményét, s így keresetét is. 
Minek tulajdonítja ezt?— Nehéz erre válaszolni — mondja —, hiszen ugyanabban a fejtésben értünk el jobb eredményt, mint amelyikben idejövetelem előtt a csapat nem volt képes jól termelni. Mondhatnám azt is, hogy a megduplázás oka az, hogy itt vagyok. Bár hiszem, hogy ebben is van igazság, de hát mint minden jóhoz, így itt is az kell, hogy az embernek társai legyenek. Ezért hoztam magammal 
Lakat Imre vájárt és Har
gitai Gusztáv segédvájárt, akik hozzám hasonlóan tartalékban jártak. Mi hárman alkotjuk az egyik szakot, míg a másik szakot a korábbi 23-as emberei adják.— Nos, én úgy látom, hogy mi lényegesen többet dolgozunk, mint ők. Az a baj, hogy nem egységesek, széthúznak, jóllehet emberileg külön-külön jó bányászok, fizikailag erősek, de nem képesek összeszo- kottan dolgozni.

— Ha felkérnék arra, 
hogy végérvényesen vállal
ja el a csapat vezetését, 
mit mondana?— Ha sikerül elérnem azt, hogy ez a kis kollektíva összeszokjon, hogy mindenki egyformán és megállás nélkül jól dolgozzon, akkor azt mondanám, vállalom. Veress T.
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az információkban felveteti kérdésekre
1. A IV. sz. bányaüzem dol

gozóinak az alábbi észrevételei 
vannak: Az Ilku Pál utcában 
még nincs küzvilágítás. Ez az 
utca még nincs összekötve a 
Hajdú Gyula utcával, csak pár 
méter hiányzik az összekötés
hez; A Megyeri úti Tüzépnél 
csak 8.00—14.00 óra között le
het árut befizetni és elszállí
tani. Legalább a hét egy nap
ján lehessen 11.00 óra után is 
befizetni és szállítani.Az észrevételekre dr. 
Somfai Csaba, a Pécs városi Tanács építési és közlekedési osztály vezetője és 
Szederkényi György, a Tü- zép kereskedelmi igazgató- helyettese válaszoltak.DR. SOMFAI CSABA: — 1986. november 5-től a köz- világítás már rfendben van. A hiányzó útszakasz alatt valami közműhiba van, de még ebben az évben kész lesz az összekötés. SZEDERKÉNYI GYÖRGY: — 14.00 óránál tovább nem tudunk nyitvatartani, mert hamar sötétedik és a telep kivilágítása nem valami jó, de szombaton 7.00—11.30 óráig nyitva tartunk, amikor lehet befizetni és szállítani. A Rákóczi úti rendelőiroda pedig hétfőtől péntekig minden nap 7.00— 16.00 óráig tart nyitva.

2. Az Anyag- és áruforgalmi 
főosztály néhány dolgozója azt 
Sérelmezi, hogy a Tüzépnél 
csak úgy lehet szenet befizet

Napirenden 
a munkásellátásEgyüttes üzemi vb, szb és KISZ-bizottsógi ülés volt a közelmúltban az V. sz. bányaüzem kistanácstermében. Napirendre került az üzemi munkásellátós tevékenysége. Nézzük a beszámoló anyagát.Az üzemétkeztetésben gyakorlatilag minden dolgozó érintett a védő-, illetve a normál étkeztetés révén. Sajnos gond is van, hiszen örökzöld téma a védőételek mennyiségének folyamatos csökkenése, illetve a normál étkezés minősége. Külön problémát jelent aII. sz. bányaüzemben dolgozók megfelelő színvonalú ellátása.Sok a kifogás a munkaruhákkal kapcsolatban. Az egyre melegebb, nedvesebb munkahelyek miatt gyorsabb az elhasználódás, gyakoribb a kopás, szakadás. A legnagyobb gond az izzadt, nedves ruhák elégtelen szárítása, amely elsősorban nyáron jelentkezik. A tisztálkodási lehetőség mindkét üzemben megoldott, jelentős probléma nemigen jelentkezik.A magas energiaigény miatt csak hetente egyszer (péntek) üzemel a szauna, de akkor is kihasználatlan. A dolgozók utaztatása megoldott, de késések, időnkénti járatkimaradások — a Volán hibájából — előfordulnak. Zsúfoltság elsősorban azért tapasztalható, mert többen járnak a korábbi busszal, mint azt munkakezdésük indokolná.Nem megoldott az V. sz. bányaüzemi védőital-kiszolgálás, soron következő feladat ennek javítása.A lakáshelyzet nem egyértelműen kedvező. A mennyiségi igény mellett növekszik a minőségi cserekívánalom is. A csalódok gyarapodásával, a válások

ni, hogy egyúttal a Volán szál
lítási költségét is előre kifize
tik. Miért van ez a kötődés? A 
Volán nem győzi a szállítást, 
így előfordult, hogy aki június 
20-án fizette be a szenet, csak 
november első hetében kapta 
meg, egy másik befizető július 
20-án rendelt és október 28-án 
kapta meg a tüzelőt.A sérelemre Szederkényi 
György, a Tüzép kereskedelmi igazgatóhelyettese válaszolt.— Nincs szigorúan előírva, hogy csak Volánnal lehet szállítani, de ajánljuk, mert a Volán olcsóbb mint a magánfuvarosok. Akinek van más fuvarosa, azzal is szállíthat. Az említett két igen hosszú idő utáni szállítás nem a Volán hibája, hanem a miénk, mert sajnálatos módon egyes import szénből, brikettből többet adtunk el az említett időben, mint amennyi rendelkezésünkre állt. Az október végi és november eleji szállításból arra lehet következtetni, hogy a panaszosok import tüzelőt vásároltak, mert az import tüzelő egy része október második felében érkezett be, s a többi meg ezután folyamatosan. Mindenképp elnézést kérünk a késésért, de ilyen késések nem jellemzőek.

Gácsi Mátyás

magas számával a lakásigény újrateremtődik.A beszámoló az üzemélelmezés fejlődési lehetőségeinek felsorolásával ért véget.A téma iránti fokozott érdeklődést jelenti, hogy az ülés résztvevői közül 11 hozzászóló volt, s valamennyien lényeges kérdéseket vetettek fel. A legtöbben az étkeztetés körülményeit, a II. sz. bányaüzemi étterem megoldatlanságát, a védőruhaellátás, -csere, -szárítás normális működését, a mosdólefolyók hiányát említették. Mind olyan gond, amely jelentősen befolyásolja a dolgozók hangulatát a jó munkahelyi légkör kialakítását.A hozzászólásokra Teme- 
si Jenő munkaügyi vezető és Varga Istvánné munkás- ellátási előadó válaszolt. Elmondták, hogy amin szervezéssel, jobb hozzáállással segíteni lehet, azt rövid időn belül megoldják. Vannak viszont olyan dolgok (szárítás, mosdólefolyó, védőital kiszolgálás), amelyeket rosszul terveztek. Ezeken lesz a legnehezebb segíteni, bár folyamatosan gondolkodnak a lehetséges megoldásokon. Igyekeznek a védőruhaellátás javítására is, de azok minősége sajnos nem rajtuk múlik.

Bujtor Béla üzemigazgató hozzászólásában egyebek mellett kihangsúlyozta, hogy az emberek öntudata, fegyelmezettsége is jelentősen javíthatja a közérzetet (kevesebb szemét, evőeszközök eltulajdonítása stb.) és segíthet a jobb hangulat kialakításában.A vita után az együttes ülés a beszámolót a hozzászólásokkal és kiegészítésekkel elfogadta.
Benedek Sándor

Új lakásbanA lakáskérdés társadalmunk egyik nagy problémája. Sok lakás épül, mégsem elég. Aki először kap lakást, legnagyobb gondjára kap orvoslást. Ez természetes, hiszen általában fiatal házasok legnagyobb gondja az otthon teremtése, a szűkebb család tartózkodási helyének kialakítása, „a négy fal”. Sümegi 
Lajost, a IV. sz. bányaüzem operátorát kerestem föl, ő azok közé tartozik, aki az elmúlt hónapban költözhetett első ízben új lakásba.

— Milyen érzés saját la
kásban lakni?— Fenejó — mondja mosolyogva. — Tavaly nősültem, feleségem bonyhádi, onnan jártam dolgozni. Ha csak a munkahely megkö
Ikernézőben SziveriéknélEgy éve írtunk lapunk hasábjain Sziveri Lajosról 
és ikerlányairól — Ilonká
ról és Jankáról —. akik azóta is édesanya nélkül nevelkednek.Ismét megkerestük lakásán az ÉDÜ dolgozóját, aki természetesen nem nevelhette egyedül a kicsinyeket. A kis ágyakat anyósa, Mé
hész Györgyné lakásán állították fel. Ott aludtak, ott nevelkedtek a gyerekek. Természetesen az apa minden anyagi és erkölcsi támogatást megadott és megad nekik.Sziveri Lajos februárban nyugdíjba megy, akkorra úgy tervezi, hogy a két és féléves gyermekeket — élettársával együtt — már ő is képes lesz nevelni. Az óvodába járó gyermekeknek nem lesz szükségük az otthoni egésznapos felügyeletre.Egyébként az ikerlányok élénkek, nem betegesek, vidáman futkosnak. Az édesanyát, annak szeretetét a nagymama igyekszik pótolni. így tehát azt írhatjuk, hogy Ilonka és Janka helyzete a körülményekhez képest rendeződött. További
A kongresszusi határozatok 
végrehajtásáértA vállalati művelődési bizottság október 24-én az ÉDÜ-ben kihelyezett ülésen tárgyalta a kongresszusok határozataiból adódó köz- művelődési feladatokat. Az üzemi könyvterjesztés és az üzem sporttevékenységének áttekintése után a bizottsági tagok megtárgyalták, milyen módon hajtha-tók végre a kongresszusi határozatok vállalati szinten.Megállapították, hogy a művelődésre kedvezőtlen tendenciák — a dolgozók sok időt fordítanak többlet- munkára, jövedelem kiegészítésre, kevés idő jut a művelődésre, kikapcsolódásra. Évek óta csökken a kultúrára fordítható állami támogatás. Az elkövetkezendő időszakban sem várható a művelődési feltételek lényeges javulása. E nehéz körülmények között is törekedni kell az egyéni, közösségi művelődés, a társasélet kereteinek megteremtésére. Növelni kell a

zelítését nézem, összehasonlíthatatlanul jobb. Ez a másfél szobás lakás hármunknak elég.
— Eddig hol laktál, meny

nyit vártál lakásra?— Édesapám itt dolgozott az üzemben, 29 évig volt vájár, 1979-ben rehabilitálták. Mecseknádasdon laktam szüleimmel, onnan jártam dolgozni. 1974 óta dolgozom itt a IV. sz. bányaüzemben. Napi 102 kilométert tettem meg autóbusszal, nősülés után Bony- hádra költöztem, ez napi 124 kilométer buszozást jelentett. Szerencsém vqlt, nem kellett sokat várnom a lakásra, hiszen alig több mint egy éve nősültem.
— Jól ismerem édesapá

dat, hiszen nálunk roZí

Sziveri Lajos lányaival. Keller Gábor felvételesok boldog születésnapot az energiát a boldog apának, ikreknek és jó egészséget, K. G.
Őszi megyeiAz irodalom, a könyv népszerűsítését szolgáló ünnepi események között már huszonhat éve fontos helyet foglal el az őszi megyei könyvhetek rendezvénysorozata. a fogyasztási szövetkezeteknek ezt a népszerű és egyre nagyobb eredményeket felmutató akcióját első alkalommal 1960-ban indította útjára az országos szervezőbizottság.

■én 9.00 órakor: Ércdúsító

tudományos és szakmai ismereteket. A művelődés minden területén jobban kell kötődni a munkahelyek politikai, gazdasági és mozgalmi feladataihoz. Nagyobb teret kell biztosítani a művelődésben az öntevékenységnek, kezdeményezőkészségnek. Dr. Roiszné

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
decemberi programjából 
Rendezvények

3- án 15.00 órakor: Sajtónap.
6-án 19.00 órakor: Lengyel

bányásznap, az itt dolgozó 
lengyel vendégmunkásoknak.

15-én: A 42-es körzet Vörös- 
kereszt szervezetének fenyőfa- 
ílnnepélye.
Télapóünnepélyek

4- én 17.00 órakor: Kisgrafikai 
barátok köre.

5- én 17.00 órakor: Kutató
fejlesztő üzem.

5- én 17.00 órakor: Szolgáltató 
üzem.

6- án 9.00 órakor: IV. sz. bá
nyaüzem.

csapatvezető, ö továbbra is 
Mecseknádasdon lakik?— Édesapámhoz hasonlóan én is a hidasi busszal jártam dolgozni. Mecseknádasdon laktunk szüleimmel, nagyszüleimmel, mi kettőn fiúk is. öcsém Bonyhádra költözött, nagyszülei m meghaltak. Szüleim egyedül maradtak. A kert 300 négyszögöl körüli, haza kell utaznunk segíteni művelni. Édesapám szívével van probléma, így fizikai munkát nem végezhet. öcsém kőműves, ő épített magának házat Bony- hádon. Abból a nagy csalódból. melyben gyermekéveimet töltöttem, három önálló család lett, de az összetartozás töretlen.

Tóth János

:si Nyitott Színpad
-án 15.00 órakor: Hárs Lász- 
Fordított esztendő.

-én 15.00 órakor: Hárs Lász- 
Fordított esztendő.

-án 19.00 órakor: Morzek:
léRnáni9°M órakor: Morzek: 
ilgránsok.
l-én 15.00 órakor: Hárs Lász-
Fordftott esztendő.

5-én 15.00 órakor: Hárs Lász- 
Forditott esztendő.

fvári Mozi
-án 16-00 órakor: Jöjj és 
d i.-H- (szovjet film).
-én 16 00 és 18.00 órakor: On- 
áskodás (francia film).
3- án 16.00 és 18.00 órakor: A 
■kány közbelép (algériai 
n).
4- én 16.00 és 18.00 órakor: 
gy generáció (magyar film).

Korszerűsítési 
munkálatok 
a Mecsek 
áruházbanA közkedvelt Mecsek Áruház újra a kibontakozás, a fejlődés útjára lépett. Az Ércbányász újság május 1-jei számában közölt riport után az elmúlt hónapban felkerestük Merkl Jó
zsefet, az áruház új vezetőjét.Az új vezető örömmel újságolta, hogy az áruház fogadószintje teljes egészében átalakult, megváltozott. Üj belsőt, azaz áltetőborítóst kapott a mennyezet, az eladó tereket összevonták, korszerűsítették. Itt kapott helyet a rövidáru, a kultúr- cikk (fotó), az illatszer osztály. Itt található a Tisza Cipőgyár új bemutató és árusító terme, amely eddig nem volt.

— Kedvező fogadtatást 
kapott a bútorosztály át
szervezése?— Igen. A terem közepéről áthelyeztük a pénztárat és így teret nyertünk a bútorok egybefüggő elhelyezésére. Hasonló tervek szerint szeretnénk tovább folytatni a textil, a műszaki, az üveg és porcelán, konyhai felszerelések osztályaink átalakítását is.

— Észrevehetően javult 
a fűtés, a szellőztetés terén 
mi várható?— A fűtési rendszer hálózatát sikerült megtisztítani és megszüntetni a dugulásokat, ezáltal az egész épületben folyamatos és egyenletes a meleg. Ami a szellőztetés korszerűsítését illeti, rövidesen ezzel a munkával is végzünk.

— Milyen meglepetést 
tartogat az áruház a kará
csonyi ünnepekre?— Szeretnénk kedveskedni vásárlóinknak, de ez elsősorban nem rajtunk, hanem a háttériparon múlik. A játékosztályunkon az előzetes tárgyalások sikerében bízva bőséges lesz az áruválaszték. K. M.
könyvhetekOktóber 17—31-ig az őszi megyei könyvhetek idei rendezvénysorozatát az október 17-i balassagyarmati országos és megyei megnyitóünnepség vezette be. Jó alkalom ez arra, hogy visz- szatekintsünk a negyedszázados útra. Az 1986. évi őszi megyei könyvheteket, mint a vidék, a falvak egyik jelentős művelődéspolitikai rendezvényét a kongresszus jegyében a kongresszusra való felkészülés egy-egy fontos helyi eseményeként készítették elő és szervezték.A szövetkezeti könyvforgalom egyévi összege meghaladja a 700 millió forintot. Az első könyvheti rendezvénysorozat esztendejében elért könyveladási értéknek ez kilencszerese. Kiemelkedő az a munka, amit az 5300 bizományos végez a legkisebb településeken, a munkahelyeken.

Trinn Ágota
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A baleseteknél vezető helyen a figyelmetlenség

Felnőni a feladatokhoz
■■■ bánya veszélyes üzem. Mint minden munka- H helyen, így itt is előfordulnak balesetek. A szabályos munkavégzés érdekében mit tud tenni az üzem főmérnöke és a munkavédelmi felügyelő? — kérdeztük dr. Tisza Istvánt és Polgár Györgyöt.— Minden egyes szabályzat, ami a munkások védelme érdekében született — mondja a főmérnök — egy-egy korábbi baleset alapján jött, s jön ma is létre. Minden balesetet értékelünk, okokat keresünk, s ha ez újabb terület, akkor ez is szabályozásra kerül.— Az összes ellenőrzésre jogosultak és kötelezettek figyelmét rendszeresen felhívjuk a gyakori baleseti forrásokra, s arra, hogy a szükséges intézkedéseket megtegyék. Egyrészt szűrjék ki az ilyen esetek előfordulását, másrészt alkalmazzanak felelősségre vonást. Kevesen vagyunk azonban ellenőrzésre jogosultak, így igyekszünk segítségül bevonni erre rátermett dolgozókat. Olyanokat, akik nemcsak néznek, hanem látnak is, s felhívják a figyelmet a fegyelemre, a problémákra.— Közel százfős az a munkavédelmi őrhálózat — mondja Polgár György —, ami az üzemben tevékenykedik. Jellemzőnek mondható, hogy rendszeresen

Beszámoló
a XXI. Dunántúli 
Analitikai Konferenciáról

Minden panasz 
más és más

Idén az MKE Veszprém megyei csoportja rendezte meg a XXI. DAK-ot, Balatonalmádiban. A konferencia „Nagytisztaságú elválasztások analitikája és műveletei” címmel került megszervezésre. A Veszprémi Vegyipari Egyetem kutatói (Analitikai Tanszékről, Vegyipari Műveleti Tanszékről) az előadások felét tartották, 2—3 előadással szerepelt Budapest, Kaposvár, Győr, Zala, Kecskemét. A MÉV kutatói hét előadást tartottak, amelyek a következők voltak:Mohai M.-né—Antal O.- né: Ritka földfémvegyüle- tek spektrofluorimetriás meghatározása; Nagyné Horváth Á.—Csővári M.— Mohai M.-né: Felszíni vizek urán- és tóriumtartalmának meghatározása extrém magas kálciumtartal- ma mellett; Szikszai Zs.— Szabó L.: Felszíni vizek nyomelemtartalmának meghatározása potenciometri- kus stripping módszerrel; Novák Gy.—Hohmann J.— Sebessy L.: Felszíni vizek U, Th és Ra tartalmának dúsítása izotóparányok meghatározása céljából; Novák Gy.—Hohmann J.—Somogyi Cs.: Technológiai oldatok Fe(II)—Fe(III) tartalmának mechanizált analízise; Novák Gy—Temesi G.: Nagytisztaságú mangánvegyüle- tek szennyezőinek atomabszorpciós vizsgálata; Sebessy L.: Ólom kinyerése és előzetes tisztítása DDTC- vel végzett extrakcióval, tö- megspektrometriás célra.

jelzik a szabálytalan munkavégzést, felhívják a figyelmünket a baleseti veszélyforrásokra. Az elkövetkezendőkben szeretnénk az olyan munkavédelmi őrök számát gyarapítani, akik munkájuk során szabadabban, könnyebben és többet mozognak a bányában, mint például a lakatosok, operátorok.— A propagandaeszközöket is igénybe vesszük munkánkhoz, a faliújságra kigyűjtjük a tanulságos baleseteket, az üzemi rádióban elmondjuk az okulásra szánt ilyen irányú észrevételeinket. Ha szükséges, személyesen keresem meg a körletvezetőt, s kérem, hogy hívja fel dolgozói figyelmét a szabályos munkavégzésre.— Esetenként én is — kapcsolódik a beszélgetésbe dr. Tisza István — elemzem a körletvezetővel a gyakori baleseteket azért, hogy elejét vegyük a továbbiaknak. Szocialista brigádjaink vállalják, hogy óvórendszabóly-mulasztás- ból nem lesz balesetük, azaz nem szegik meg a szabályos munkavégzést. Ha

Előadásaink érdeklődést váltottak ki, mindegyikhez volt hozzászólás. A DAK- ok sora folytatódik, a következő Szombathelyen kerül megrendezésre.A Baranya megyei MKE, a Pécsi Akadémiai Bizottság és a MÉV támogatásával már öt alkalommal jelentős szakmai sikerrel rendezett DAK-ot. A DAK-ok célkitűzése, hogy fiatal kutatók első „szárnypróbálgatásainak” előadások megtartásával fórumot biztosítson és elősegítse a kívánatos szakmai kapcsolatok kibontakoztatását. Ezt a mostani DAK-on is sikerült megteremteni, amely a megújult vezetőséggel az élen a további sikerek előfeltétele. Novák Győző
Újítások

Október elejéig a vállalat az 
alábbi újításokat fogadta el 
hasznosításra.

II. SZ. BÁNYAÜZEM
Varga Gyula és Farkas Já

nos: Leszúrókés kialakítása
gyorsvágóval (35 ezer forint).

Reinhardt Ferenc: Présszer
szám kas-csúszópofák készíté
séhez (35 ezer forint).

Kiss Károly és Légrádi 
László: Tartályon kívüli hid
raulikaszivattyú (B).

III. SZ. BÁNYAÜZEM
Benkovlcs István és Romsics

Róbert: Útpálya betonpanelből 
gumikerekes szállításhoz (450 
ezer forint).

ez mégis bekövetkezik, komoly szankciókat alkalmazunk velük szemben. A szabálytalan munkavégzés prémiumelvonással jár.
— Kijelenthető-e, hogy a 

balesetek nagyobb száma 
szabálytalan munkavégzés
ből ered?— Nem, közel 60 százalékban figyelmetlenségből. Ami azonban megdöbbentő, hogy a balesetet szenvedettek 15 százalékának neve ismételten visszaköszön. Ebben az esetben azonban már felüti fejét a szabálytalan munkavégzés. Van olyan dolgozónk, aki fél éven belül három alkalommal nyúlt a mozgó csillék kapcsolószerkezete közé és szenvedett balesetet. Mit lehet ilyenkor tenni? — kérdezi szinte önmagától a főmérnök. — Első alkalommal figyelmeztetésben részesült, a második alkalommal negyedéves prémiummegvonásban, de most a harmadik alkalom után, hogy mit csináljak, hová helyezzem át, nem tudom.

— Melyik az a terület, 
ahol a leggyakrabban for
dul elő baleset?— Nem a termelő munkahelyen, hanem a szállításnál, anyagmozgatásnál. Ez nagyrészt abból adódik, hogy itt az új dolgozók részaránya magas, szinte

Lapunk november 1-jei számában tájékozódhattunk, hogy a vszb megtárgyalta a MÉV jogsegélyszolgálat tevékenységét. A beszámoló kiemelte az üzemi panaszügyi bizottságok munkáját. A IV. sz. bányaüzemi szb- hez tartozó panaszügyi bizottság vezetőjét Schmidt 
Józsefet kértük tájékoztasson tevékenységükről.

— Evenként hány ügy
gyei foglalkozik a háromfős 
bizottság és milyen jellegű 
ügyekkel fordulnak a dol
gozók orvoslásért?— Átlag 100—110 az ügyek száma. Megoszlásuk: körülbelül 20 százaléka munkaügyi jellegű, bár mióta megjelent az új kollektív szerződés, azóta ez csökkent. 20 százalék volt a társadalombiztosítási ügyek száma is, ez szintén csökken. Változatlanul sok a polgári, tulajdonjogi, hagyatéki ügyek száma. Cé-

Kollmann Gyula: Közlekedé
si lámpa felsövezetékes szál
lításnál (B).

Uzsokl Viktor és Czimmer- 
mann János: Mozdonyakku- 
töltő csillealvázon (B). 

ÉRCDÚSÍTÓ ÜZEM
Péter Géza és Ásványi La

jos: Elővégállás-kapcsoló sza
bályozóhoz (18 600 forint). 

KÖZPONT
Sternicha Alfréd és sörös 

István: Aknakötél-mérés és
-vizsgálat (B).

A zárójelben levő számok 
azt a többletnyereséget jelö
lik, amit a vállalat az újítá
sok alkalmazásával éves szin
ten ér el.

B: Balesetveszély, az egész
ségre káros tényezőket csök
kentő, vagy a munkahelyi kö
rülmények javítását szolgáló 
újítás. Hasznossága pénzben 
nem mérhető.

állandó mozgásban van a létszám fele. Ha az új dolgozó nem rendelkezik szakmával, a szállításhoz kerül, s a balesetet szenvedettek jelentős részét is ők alkotják.
— Nem szívesen beszé

lünk róla, de vájvégen a 
gyorsabb munkavégzés mi
att sok esetben nem tarta
nak be alapvető előíráso
kat. Mondván, ha minden 
előírást, szabályt betartaná
nak nem jutna idő a mun
kára. önök hogy látják ezt?— Arról, hogy ezt mondják az emberek — válaszolják szinte egyszerre —, mi is tudunk. Azonban ez nem igaz és ma már nem jellemző. Előfordul még ilyen vélemény, de egyre ritkábban. Valamikor tényleg volt ilyen, az emberek valóban bebeszélték maguknak, hogy úgy jó a munkavégzés, ha szabálytalan. Hosszú, kitartó munkával eljutottunk odáig, hogy megértették az emberek: az ilyen szemlélettel csupán maguk alatt vágják ki a fát. Javult a munkairányító és -szervező készségük, rájöttek, nemcsak fúrásból, robbantásból áll a vájvégi munka. Ez persze nem jelenti azt, hogy minden szép és nincs több tennivalónk — mondja végezetül a főmérnök. Veress Tamás

lünk: a törvényesség betartása mind a munkáltató mind a dolgozó részéről, a munkaidőkiesés csökkentése.
— Mi tartozik a panasz

ügyi bizottság hatáskörébe?— Kötelesek vagyunk a jogosult személyeknek felvilágosítást, tanácsot adni. Ha valamely ügyben nincs megfelelő tapasztalatunk, akkor szakembertől beszerezzük. Igyekszünk magunk elintézni a kérdéseket, de néhány kérdésben a vállalati jogsegélyszolgálat segítségét kérjük. A hozzánk forduló dolgozóknak segítünk a szerződéskötések, okiratok, beadványok, panaszügyek megfogalmazásában. Jogi képviseletet nem látunk el, ezt a jogsegély- szolgálat végzi. Bizottságunk társadalmi munkában végzi tevékenységét.
— E tevékenységet kik 

vehetik igénybe?— Minden dolgozónk, vagy családja, özvegye, árvája és nyugdíjasaink.
— Mi a tevékenység ügy

menete?— A dolgozó panaszával, ügyével hozzánk fordul. Ha az a szocialista erkölcsöt nem sérti, foglalkozunk vele. Minden ügyet külön meg kell vizsgálnunk, nincs kaptafa ügy, minden panasz más és más. Ha rögtön nem tudunk tanácsot adni, halasztást kérünk, ha kell szakemberhez fordulunk. Sajnos egy ügyet öt különböző helyen kell adminisztrálnunk. Tóth János

Fiatal műszakiak

Horváth Attila 
bányageológus

Immár öt éve annak, hogy riportalanyom — aki az V. körlet reggeli raport- járól érkezett —, a Miskolci Nehézipari Műszaki Egyetem bányamérnöki karán a bányageológus szakon diplomát szerzett.
— Hogyan és mikor ke

rült az üzembe?— Ennek rövid története az, hogy a feleségem is szakmabeli, geofizikus mérnök. A diploma megszerzése után együtt kerestünk munkahelyet. Így kerültünk a vállalathoz 1981-ben, s így lett az első munkahelyem a III. sz. bányaüzem. A fiatalítás első hullámaként érkeztem. A kollégák nagyon nagy szeretettel fogadtak és hamar befogadtak. Brigádtag lettem. Bekapcsolódtam az üzem sportéletébe és folytattam az 1973-ban megkezdett KISZ-tagságomat.
— Milyen feladatokkal 

bízott meg a gazdasági ve
zetés?— Szerencsésen alakultak a dolgok. Az első három évben a bányabeli feltáró kutatással foglalkoztám. Rendszeresen jártam a bányát, ismerkedtem az itteni körülményekkel: a feltáró vágatok és a bányafúrások dokumentálását végeztem, illetve ezek tervezésével foglalkoztam, majd ettől az évtől kezdve körletgeológus munkával bíztak meg. Mindemellett három fiatal mérnök- társammal az Alkotó Ifjúság pályázat keretében a bányabeli szintomlasztás megváltoztatása témakörén belül a 11. szintet vizsgáltuk. A gazdasági feladatok megoldása közben rá kellett jönnöm, hogy az egyetemen tanultak a mindennapos munkában kevésnek bizonyulnak.

— És a számítógép?— Kezdettől fogva vonzódok a számítógéphez és
Újmecsekalja 
gondjai és örömei

(Folytatás az 1. oldalról)javítását, kátyúzását. Ezévi feladatunk volt négy darab távbeszélő fülke felállítása, ami már megtörtént és a készülékek beszerelése még ebben az évben sorra kerül.— A tanácstagi alapot képező 320 ezer forintból kisebb munkák elvégzésére futja, de mindennapos bosz- szúságaink elkerülése érdekében erre is nagy szükség van. Így a 17 emeletes lakóház előtti területen az összetört és hiányzó műkőlapok cseréjét szeretnénk még ebben az évben elvégezni. Ugyancsak jó lenne, ha még ebben az évben sor kerülne a Körösi Csorna Sándor utcában lévő szökőkút és közvetlen környékének megszépítésére, rendbetételére. Az Ybl Miklós utca 1. és 3. számú há

Berényi Tamás felvétele
nagyon sok lehetőséget látok az alkalmazásában a mi területünkön is. Ennek a segítségével tanulmányozom a fúrólyukak ferdesé- gét és annak bizonyos gyakoriságát. A lyukak ferde- ségéből statisztikát készítettem, s azokat az eredményeket — amit kaptam — szeretném továbbvizsgálni. Erről tartottam legutóbb tájékoztatót a harkányi továbbképzésen. A gazdasági vezetőim, illetve az üzem javaslatára elvégeztem a kétéves számítástechnikai tanfolyamot. Jelenleg a számítógép programozási diplomamunkámon dolgozom. Közben középfokú állami nyelviskolát tettem angol nyelvből.

— A család?— A feleségem is továbbképezi magát a köz- gazdasági egyetemen. 1982- ben Kertvárosban lakást kaptunk. Van egy hat és fél hónapos kisfiam. Hobbim a zenehallgatás és az angol nyelv gyakorlása.Franyó József

zai között a játszótér felé egy gyalogjárdát kívánunk építeni, itt társadalmi munkát is ígértek az ottlakók. A munkák elvégzése után a fennmaradó összegből hulladékgyűjtőket kívánunk vásárolni részben azért, hogy tisztább legyen a városrész és ne mondhassa senki sem, hogy nincs hova dobnia a buszjegyet — mondotta végezetül Barcsa Zsigmond.A fáradozás, a jobbító szándék csak akkor lesz eredményes, ha a létrejött értékekre mindenki egyformán vigyáz. Mert mit érnek a lebetonozott padok, ha a deszkákat leszaggatják, a telefonfülkékben a készülékeket tönkreteszik, a hulladékgyűjtőket felborogatják, a szökőkutat szemetesvödörnek nézik és még sorolhatnánk. V. T,
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1985. augusztus 22. Csöndör László felvétele
Befejezés előtt 
a futófolyosó

Sporttal az egészségért

Messziről tetszetős külalakban hivalkodó az Építők úti Általános Iskola udvarán épülő futófolyosó vasvázas szerkezete. Mutatós létesítmény lesz a TH vasgyűrűből épülő 92 méter hosszú, bányavágatra emlékeztető folyosó. Amíg elsétálok mellette, magamban irigylem az iskola és a környékbeli srácokat, jó edzési lehetőség lesz itt. Igen, de mikor? Az egy évvel ezelőtti állapot alig változott! Ezzel a kérdéssel kerestük fel Fenyvesi Jó
zsef iskolaigazgatót.

— Mi okozta a késedel
met?— Hát ami azt illeti... de ne akarja, hogy panasznapot tartsak.

— És most?— Most minden együtt van, nézzen ki az ablakon, ott homok, itt tégla, amott deszka és két lakatos pedig a tartóvasak felerősítésén dolgozik. Láthatja, megkezdődött a munka.
— Ezek szerint szerve

zett és folyamatos az épít
kezés?

Villoglak a petőciekA vállalati bajnokságoknak van egy sajátos vonása éspedig az, hogy sportáganként van egy abszolút esélyes együttes. Ahogy a labdarúgásban a Kutatómélyfúró, az asztaliteniszben a Központ, a lövészetben az ÉDÜ, a teniszben aIII. sz. bányaüzem, úgy a sakkozóknál a IV. sz. bányaüzem az egyeduralkodó. Most sem történt másképp a november 7. ünnepi sakkversenyén. A villámtornán a bajnokság legjobbjai ültek asztalhoz, sorrendbenIV. , II. sz. bányaüzemek, a Kutató-mélyfúró üzem és az Anyagosztály. Vajon csak a megjelenteknek volt fontos a részvétel, no és a hiányzók mit mondanak ilyenkor? Térjünk vissza a versenyhez. A csapatver- versenyt a petőciek nyerték veretlenül, mindössze három játszma veszteséggel.

POLITIKAI totót állított ösz- 
sze november 7-e tiszteletére 
a II. sz. bányaüzem pártbizott
ságának ágit. prop. bizottsága, 
összesen 257 megfejtés érke
zett vissza a szervezőkhöz. Kö
zülük — sorsolás után — 25 
telitalálatos szelvény tulajdo
nosa nyert könyvjutalmat.*

SZELLEMI vetélkedőt szerve

— Igen.
— Milyen szakipari mun

kák vannak vissza?— A tartóvasak felerősítése után megkezdjük a TH-gyűrűk deszkaburkolását és vele párhuzamosan a deszkatető bádogborítását is. Ezután következik a TH- gyűrűk oldalainak üvegezése, majd az ajtók beépítése. Ennek elkészülte után lebetonozzuk az aljzatot és ráterítjük a Nyíregyházán készült „magyar” tatamit. És ha mindezzel megleszünk, a létesítmény 90 százalékos állapotban lesz.
— Kik végzik a felso

rolt szakipari munkákat?— Azok a vállalatok, intézmények és szakmunkás- képző iskola kollektívái, akik eddig is társadalmi munkában építették a létesítményt, így a MÉV II. sz. bányaüzem, Kutató-mélyfúró üzem. Anyagosztály stb.
— Mikorra várható az 

átadás?— Az 1987. év tanévkezdetére biztosan.
K. M.

Az egyéni küzdelem házi döntőt hozott, csak egy kérdés maradt, ki lesz a győztes a IV. sz. bányaüzemiek közül. A játszmák képe alapján a többi versenyző nem sok vizet zavart a dobogó körül. Annál nagyobb küzdelem dúlt Horváth, Sámuel és Szekeres között. Nos, a jobban felkészült, a jobban koncentráló Horváth megérdemelten győzött fél pont előnnyel, a második helyen holtversenyben végzett Sámuel és Szekeres előtt. A két utóbbi játékos 6—6 pontot szerzett és a Berger-számítás döntötte el közöttük az ezüst-, illetve a bronzérmet.Ez a verseny is igazolta a cikk bevezetőjében leírtakat, a IV. sz. bányaüzem ezúttal is villogott, akárcsak a Bányász Kupa bajnokságban. Kovács
zett a II. sz. bányaüzem KISZ- 
bizottsága. A kérdések hat ál
talános témakört öleltek fel. 
A versenyen hét csapat vett 
részt, s közülük rendkívül 
hosszú holtverseny után az I- 
es körlet első csapata (Czuni 
Zoltán, Kislaki Tibor, Szent- 
györgyi Lajos) került az első 
helyre. Második az irodai alap- 
szervezet I-es csapata, harma
dik a IV-es köriét együttese 
lett. A dobogós csapatok tag
jai vásárlási utalványokat és 
könyvjutalmat, a további he
lyezettek pedig könyvjutalmat nyertek.

B. S.

Az egészséges életmód egyik alapvető feltétele a rendszeres és folyamatos testedzés. Az emberek önedzés, illetve csoportos formában növelik és tartják szinten fizikai erőállapotukat. Mi az utóbbira vagyunk kíváncsiak, milyen lehetőségek mellett sportolhatnak a vállalat dolgozói.Ismerve a tömegsport-bizottság éves versenynaptárát és abban a kiírt versenyformákat, biztosítéka lehet erőállapotunk megszerzéséhez. A program változatos, sokoldalú testedzési lehetőséget kínál, lehet választani, ki-ki ügyességéhez és erejéhez mérten. Félő, hogy ez a gyakorlatban várat magára. Van egy úgynevezett ügyeletes, vagy állandó sportcsoport, amely képviselteti magát a különböző felmenő versenyeken. Ez a szám vállalati szinten elérheti az 1000—1500 főt. ök futballoznak, asztaliteniszeznek, kézilabdáznak, teniszeznek, atletizálnak és kiegészítésként még egyéb sportágban is részt vesznek. Vajon ez jelentené a tömeg-
Dobogós helyezés az SZMT KupánVéget ért az SZMT Kupáért való küzdelem, mely hat sportágat ölelt fel, s melyben a Szolgáltató üzem az összesített pontszámok alapján a második helyen végzett, vállalati szinten pedig a legjobb teljesítményt nyújtotta. A csapat úszásban aranyérmes, lövészetben ezüstérmes lett. Labdarúgóink — a résztvevő 102 csapat közül — bejutottak a legjobb 12 közé, ahonnan vereséggel ugyan, de mégis emelt fővel estek ki.A kiváló teljesítményt megérdemelt házi ünnepség zárta. Október 24-én — immár fehér asztal mellett — találkoztak a csapattagok, hogy egyrészt átvegyék az erkölcsi és anyagi elisme

A rádiós klub munkája dicséretes

Itt a HA-3KMK állomás
Nagyon sok nemzetközi éterversenyen vettek már részt fiaink és ezeken általában „dobogós” helyezéseket szereztek maguknak Vajda Istvánnal, a HA—3KMK rádióállomás vezetőjének irányításával, aki egyébként a Mecseki Ércbányászati Vállalat dolgozója.— E versenyek lényege abból áll, hogy adott idő alatt minél több összeköttetést kell létesíteni, minél távolabbi állomásokkal — meséli a klub történetét 

Balassa István, a MÉV MHSZ Ságvári Endre Rádiós Klub titkára, aki civilben az Ágoston téri Általános Iskola tanára. Ezért beszélgetésünk színhelye is az iskola műhelyterme, ahol jelenleg — albérletben — dolgoznak.— Klubunkban több szakosztály működik — folytatja. — Régebbi múltra tekint vissza a konstruktőr, a rövidhullámú, az URH szakosztály és fiatalabb a RÍM (rádiós iránymérő). Rádióállomásaink két helyen működnek: a MÉV munkásszállón és a Ziper- novszky Szakközépiskola kollégiumában.— A klubunkban folyó munka nemcsak hasznos

sportoltatúst? Hol vannak a többiek? Miért választják ilyen kevesen a sportolási lehetőségeket vállalatunknál? Hamis válasz lenne arra hivatkozni, hogy a dolgozó nem ér rá, vagy nem érdekli a sport. Nagy valószínűséggel állíthatjuk azt, hogy nem érezzük a sport szükségességét elkényel- mesedett életvitelünkben. Akik így gondolkodnak, önmagukat csapják be. Van egy mondás, miszerint nem az a fontos, hogy egy nemzetnek hány olimpikonja van, hanem az, hogy adott országban élő öregeknek milyen az egészségi állapota. Ez elsősorban fiatal és idősebb korban megszerzett edzettség és erőállapot függvénye. Nincs szándékunkban pánikot kelteni azok körében, akik a sportot a tévében, vagy a lelátóról szemlélik. Jótanácsként szeretnénk e sorainkat azok figyelmébe ajánlani nemre és korra való tekintet nélkül. akik eddig csak szurkolók és nem sportolók voltak. Kovács Miklós

réseket Orosz Miklóstól, az SZMT sportfelelősétől, másrészt felelevenítsék a versenyek egy-két izzasztó, vagy most már humorosnak tűnő perceit.Az ünnepségen szót kért 
Bodács Etele, a vállalat tömegsport felelőse, valamint Lóránt László, üzemi szb- titkár, akik megköszönték a vállalatnak, illetve az üzemnek szerzett újabb hírnevet. A kitartáson és csapatmunkán túl köszönet illeti Király Józsefet, a KISZ sportfelelősét, valamint az üzem gazdasági vezetését, amely támogatta az amatőr sportolók részvételét. Helstáb Judith

időtöltés, hanem gyakran életre szóló hivatást is ad annak, aki ezt műveli. A nálunk eredményesen dolgozó fiatalok közül már eddig is többen találták meg ezen a szakterületen állandó munkahelyüket a MÉV- nél.— Eredményes munkát végeztünk a nyáron a városunkban megtartott Modellező Körrepülő Világbajnokság rendezvényein is.— E világbajnokság külön érdekessége volt az a különleges hívójelű rádió- állomásunk, amelyet a rövid egyhónapos időtartamra létesítettünk. Fontossága abban állt, hogy rövid élete miatt nagy eredménynek és rádiós ritkaságnak számított, aki ezzel összeköttetést tudott teremteni.— Mivel a MÉV munkásszálló már nem alkalmas komolyabb versenyekre, a növekvő városi zajok

Rejtvényünk vízsz. 1., folytatva függ. 14. és 24. sorában Char
lotte Bronté, angol írónő egyik mondását közöljük. Megfej
tésül e mondatot kérjük beküldeni a szerkesztőség címére 
1986. december 10-ig. A helyes megfejtők között könyveket 
sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Takarmányt 
tartósít. 15. Hozat, küldet. 16. 
Fizikai fogalom. 17. Díszfa. 19. 
R. K. 21. Üres tan! 22. Vízinö
vény. 23. Spion. 25. Arzén. 27. 
Eleven. 28. Római 150. 29. Hor
gászzsineg. 31. Művészeti ág. 
33. B. O. 34. Verskellék. 33. 
Erdélyi szél. 37. Rágószerv. 38. 
E. N. 40. A padlózaton. 42. Kér
dés személyre. 44. Kettős más
salhangzó. 45. Lóbíztatás. 47. 
Egy — angolul. 48. Értem hang
zói. 50. Edénytartó. 52. Ameri
kai egyetem. 54. Színház köze
pe. 56. Jég — németül. 58. Vi- 
gyázója. 59. Római 150. 60. Ige. 
kötő. 62. Kiereszt. 65. A. J. 66. 
Nyakmelegítő. 67. Belső szer
ved. 69. Üjság. 70. Szibériai fo
lyó. 71. Szór. 72. Vakfegyelem. 
74. Azonos magánhangzók. 75. 
Házikó. 77. Mint vízsz. 16. 78. 
Röviden ellenőriz. 79. Mint 
vízsz. 70. 82. Kiejtett mással
hangzó. 84. Alkotórész. 85. Ária 
— franciául. 87. Egyre szebb 
lesz. 90. Idea. 91. Mint vízsz.

| 85.
| Függőleges: 2. Erőlködve lé- 
1 legzik. 3. Árusít. 4. Borvidék 

központja. 5. B. Z. 6. Azonos 
mássalhangzók. 7. Merész. 8. 
Peru indián őslakója. 9. Neo- 
dinium. 10. Német névelő. 11. 
Római negyvenkilenc. 12. Ré- 
nium. 13. károsan hat. 18. Kí- 

i sértet. 20. Szónak, késnek van.

miatt és megfelelő automatarendszert se lehet itt már kiépíteni, a vállalat vezetőségéhez fordultunk. A segítségüket kértük egy rádióállomás létrehozásához a Jakab-hegyen, közelebbről a bakonyai brigádház környékén, amely nagyon alkalmas lenne egy ilyen bázis létrehozására. Ha e tervezett bakonyai bázis létrejöhetne, akkor a hagyományoknak megfelelően az avatás alkalmával — amit a jövő évi fegyveres erők napján szeretnénk megrendezni — az eddigi készülékeink mellé még további új készülékeket is kaphatnánk jutalomképpen az MHSZ Országos Központjától. Ezzel megvalósulna az a régi álmunk is, hogy szűkebb hazánkban saját — immár főbérleti — versenyállomásunk lenne.__ A RÍM szakosztálynehézségei a legnagyobbak — veszi át a szót Süveges 
József, a RÍM edzőszakosztály vezetője, a MÉV Szolgáltató üzem dolgozója. — A mi versenyzőink nemcsak szellemi, hanem nagy

23. Valaminek begörbülő vége. 
26. Régi település a Duna mel
lett. 27. Dal. 29. Állókép. 30. 
Talál. 32. Erbium. 33. Rovara. 
36. Mint függ. 4. 39. Csomó. 
41. Becézett női név. 43. Sza
márbeszéd. 46. Római negyven
kilenc. 49. Fél migrén. 51. G. 
O. 53. Tova. 55. Szólít. 57. Vízi 
tündér. 61. Hull. 63. Belead pá
ros betűi. 64. Ének. 68. Cink 
vegyjele. 71. Víziállat. 73. Le
velet küldött. 74. Régi iskolatí
pus. 76. Lerakat. 78. Idegen női 
név. 80. Képes rá. 81, Gaz be
tűi. 83. Fej része. 84. Napszak. 
86. Vés. 87. Visszaás! 88. Kis 
patak. 89. Lantán. 90. Tojás — 
németül.

Juhász Károly*
Lapunk november 1-1 számá

ban közölt keresztrejtvény he
lyes megfejtése:

„Elszállt a gólya is 
csőrében a nyárral, 
hegedül az ősz 
a kukoricaszárral."

Könyvjutalomban részesül
tek: Csík Gyuláné (III, sz. bá
nyaüzem), Egyed Imre (7632 
Pécs, Anikó u. 18.), Mátrai 
Csilla (7626 Pécs, Lánc u. 1.).

fizikai erőpróbát is vállalnak. Ugyanis minden versenyünk egy hosszútávú terepfutás, ahol a tizedmá- sodperceket mérik, miközben különböző rádiós műszaki feladatokat is meg kell oldani. E versenyeket viszont nem lehet látványosan, az érdeklődők bevonásával megrendezni, mert csak az indulás és a cél helye adott, az egész útvonal egyébként teljesen tetszőleges. Versenyzőinknek 3x24 órát is az állomáson kell tölteniük, a versenyek után öltözési és tisztálkodási lehetőségekkel. Mindezek miatt a leggyérebb az utánpótlás is szakosztályunkban. De a propagandánk sem a legmegfelelőbb. Ezért ezúton is kérjük és várjuk az érdeklődők jelentkezését a 10-490-es telefonszámon — mondotta Süveges József.A rádiós klub jó munkáját dicséri a két kitüntetés is, amelyet vezetői az idei fegyveres erők napja alkalmából kaptak. Bátai Ferenc, a konstruktőr szakosztály vezetője a 25 éves. Balassa Zsírón pedig a 15 éves szolgálatért Honvédelmi Érdemérmet kapta. Mindkettőjüknek gratulálunk.Nagy Sándor



XXIII. ÉVFOLYAM 24. SZÁM ÁRA: 2,30 FORINT 1986. DECEMBER 15.

Vállalták,
teljesítettékA munkaidőalap alakulása, 

kihasználása vállalatunknál
adószerű kérdés tárgyalását tűzte napirendjére a vállalati párt-végrehajtóbizottság. A testület jelentést tárgyalt a munkaidőalap alakulásáról és annak kihasználásáról. A jelentés címe a következő: Jelentés a vállalati munkaidőalap alakulásáról, kihasználásáról, javaslat az időszerű vállalati intézkedésekre, a politikai bizottság 198G. március 11-i idevonatkozó határozata szellemében.E témát felettes párt- és állami szerveink ez évben már több ízben tárgyalták. Meghatározó számunkra az MSZMP Politikai Bizottságának március 11-i és a Kormány 3258/86. számú határozata, amelyek témája a munkaidő jobb kihasználása és a munkafegyelem megjavítása.Az országosan észlelt negatív tényezők vállalatunknál is jelentkeztek. Dolgozóink hasznos munkaidő- alapja csökkent az elmúlt években. A csökkenés jelentős részét vállalatunktól

Munkaverseny-felhívásA nagy októberi szocialista forradalom 70. évfordulójának tiszteletére munkaverseny felajánlást tett a Mátraaljai Szénbányák Tho- rez Bányaüzemének Szeptember 6. szocialista brigádja. A mátraaljaiak a nemzetközi munkásmozgalom 1987. évi nagy jelentőségű jubileuma méltó megünnepléséhez hatékonyabb munkával, a növekvő gazdálkodási termelési feladatok sikeres megvalósításával kívánnak hozzájárulni. A BDSZ kéri az iparág dolgozóit, szocialista brigádjait, hogy az évforduló tiszteletére tegyék meg felajánlásaikat, csatlakozva a mátraaljaiakhoz, annak érdekében, hogy az 1987. évi vál
A nyugdíjas szakszervezet éves beszámoló taggyűlése

Cikkünk a 4. oldalon. Csöndör László felvétele

független tényezők okozták. Ezek közül legjelentősebb a szabadságok rendszerének 1982. évi megváltoztatása és a 40 órás munkahétre történt áttérés. E változások következtében az egy fizikai dolgozó által teljesített munkaórák száma az 1981. évi 1695 óráról 1985- re 1564 órára, azaz 7,8 százalékkal csökkent. A valóságos munkaidő a kimutatottnál is kisebb, mert azt tovább csökkentik a törtnapi és a különböző okok következtében jelentkező veszteségidők.
lalati elvárások maradéktalanul teljesüljenek. A munkaverseny feltételeit lapunk január 15-i számában közöljük. ©A II. sz. bányaüzem 518- as és 547-es szocialista brigádjai a KISZ megalakulásának 30. évfordulója tiszteletére munkaverseny-fel- hívással fordulnak a vállalat valamennyi vájvégi szocialista brigádja felé. A verseny az 1987-cs év első három hónapjára szól. Célja, hogy kiemelkedő munkasikerekkel köszöntsék az évfordulót, segítsék a vállalati és üzemi tervek megvalósulását. Kérjük vállalatunk vájvégi szocialista brigádjait, hogy csatlakozzanak a felhíváshoz.

Népgazdasági szinten egy fizikai dolgozó 1985-ben 218,8 műszakot teljesített túlműszakkal együtt. E műszakszám vállalatunknál 191,7, a vájvégi dolgozóknál 170,7. A különböző címen jelentkező egésznapos munkaidőkiesés 55,8 műszak volt, amelyből 29,8 műszak szabadság, 19,8 műszak betegség, 2,9 műszak fizetett egésznapos hiányzás, 1,3 műszak a nem fizetett egésznapos hiányzás és 2 műszak az igazolatlan hiányzás volt. A hiányzások egy része az élet természetes jelensége, de nagyságuk már nem az.A vájvégi dolgozók betegműszakja 36 nap. Ez közel állandó volt az elmúlt három évben, annak ellenére, hogy a szabadságnapok száma 25-ről 37-re emelkedett, ugyanakkor a nagyszámú rehabilitálás következtében jelentősen lecsökkent vájvégi dolgozóink átlagéletkora, amely jelenleg 31 év.
(Folytatás az 5. oldalon)

Ülésezett a KISZ-bizottságEgyebek közt Vörös Vándorzászló kitüntetésre beérkezett pályázatok értékelésével foglalkozott a vállalati KISZ-bizottság novemberi ülésén. A három bányaüzemünk és a Szolgáltató üzem ifjú kommunistái által benyújtott pályázatokhoz a bizottsági titkárok fűztek szóbeli kiegészítést, majd a testület úgy határozott, hogy a II. és III. sz. bányaüzem beadványát továbbítják a KISZ Baranya megyei Bizottságához.Ezt követően az 1986. évi beszámoló és az 1987. évi

Köszöntjük az éves tervüket december 15-ig teljesítő szocialista brigádokat.

II. SZ. BANYAÜZEM32-es csapat, vezetője: Kövesi Árpád; 34-es csapat, vezetője: Gál Sándor; 67-es csapat, vezetője: Csíki Lázár; 505-ös csapat, vezetője: Galló Attila; 535-ös csapat, vezetője: Miskolczi László; 546-os csapat, vezetője: Orosz István.III. SZ. BANYAÜZEM10-es csapat, vezetője: Baranyai József; 12-es csapat, vezetője: Csermák Lajos; 19-es csapat, vezetője: Varga Lajos; 78-as csapat, vezetője: Kórik Miklós.
tervező taggyűlések megrendezésére vonatkozó intézkedési terv került napirendre. A testület úgy határozott, hogy az alapszervezeti beszámoló és vezetőségválasztó taggyűléseket 1987. január 15-ig kell megtartani vállalatunknál. A tervező taggyűléseket február 22-ig kell lebonyolíta ni. Az üzemi küldöttértekezletekre és az összevont taggyűlésekre március 21- ig kerül sor, míg a vállalati KISZ küldöttgyűlés időpontja 1937. március 28.

Élet a fúrótorony tövében

A képen Bóka János, Szegő Zsombor és Andreli Károly a forgatórúd beemelését végzik (cikkünk a 3. oldalon). Egyed Imre felvétele
Napirenden a bányaüzem! 
szakmánykarbantartás
Tájékoztató az üdültetésrőlA bányaüzemi szakmány- karbantartás helyzetéről és dolgozóink 1986. évi üdültetéséről, az 1987. évi üdülési, lehetőségekről tárgyalt a vállalati szakszervezeti bizottság november 26-i ülésén.Vállalatunknál nagyobb szabású normamódosítást utoljára 1983. január elején vezettek be. Ezt követően a normakarbantartás folyamatosan, rendszeresen időről időre történik.Normamódosításokra általában akkor van szükség, ha az új technológiák bevezetése, vagy a megváltozott körülmények indokolttá teszik.Annak érdekében, hogy a normakarbantartás folyamatosan történjék, a szervezési és számítástechnikai önálló osztály norma csoportja a bányaüzemeknél rendszeres vizsgálatokat végez.Ezeknek a vizsgálatoknak az alapján 1983. január 1. óta kilenc esetben módosították a normákat, a vas- feszke beépítésétől a KPV —IB típusú feltöréshajtó padozatokról végzett ki- és beszerelési munkáig.Volt, ahol szigorításokat alkalmaztak (például a GHH szállító-rakodó gépek 9—7.5 fok dőlésű pályán történő üzemeltetésénél), de ahol ez indokait volt, ott lazították a normákat.Ez utóbbira egy példa: A III. sz. bányaüzem azt kérte, hogy az MHF—200-as fúróberendezések teljesítménynormáit vizsgálják felül, mert a mélyebb szinteken a kőzetkeménység és a fúrások hossza növekedett.A normacsoport a kérdést megvizsgálta és az üzemnek a IV. sz. bányaüzemi lazább teljesítmény

normák használatát engedélyezte. A csoport feladata, hogy továbbra is figyelje a normákat és ahol kell, ott korrigálja azokat. Várható, hogy a közeljövőben szigorítják például a vasút- fektetés teljesítménynormáját, amelyet a technológia megváltozása indokol.Szó volt arról is, hogy a III. sz. bányaüzemben a számítógépre elkészült egy program, amivel gyakran, pontosan lehet szakmányt készíteni fejtésre és vágatra egyaránt. A módszert a másik két üzemben is alkalmazni lehetne, így a szakmányadás egységessé és kevésbé szubjektívvé válna.■A korábbi évekhez hasonlóan 1986-ban is igen népszerű volt a szervezett üdültetési forrna, amelyet a vállalati szakszervezeti. bizottság a vállalat dolgozóinak és családtagjainak biztosít. A SZOT- és a BDSZ- beutalókkal is közel nyólc- százan élvezhették a pihenés, a kikapcsolódás megérdemelt napjait. A legtöbben persze vállalatunk balatonfüredi és balatonmária-fürdői üdülőiben nyaraltak, hiszen a hét turnusban — esetenként 300 fő —■ élvezhette a „magyar tenger” és a jó idő örömeit. Sokan töltöttek kellemes napokat a harkányi Bányász üdülőben is, azonban évek óta gondot jelent, hogy az elő- és utószezonban jónéhány szoba üresen marad.A vállalati szakszervezeti bizottság ez évben is szervezett a nagycsaládos és egyedülálló szülők gyermekei részére térítésmentes üdülést.
(Folytatás az 5. oldalon)
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A beszámoló 
taggyűlések előtt
Beszélgetés az irodai
pártalapszervezet titkárávalAz év vége közeledtével mindig nő annak a jelentősége, hogy egy adott területen dolgozók hogy járultak hozzá a feladatok végrehajtásához. Ez nem csak a gazdasági egységekre igaz, hanem a politikai szervezetekre is. A IV. sz. bányaüzem várhatóan teljesíti 1986-os feladatait és ami lényeges, jóval egyenletesebb, tervszerűbb munkával, mint azt a korábbi években tette.

— Az éves tevékenység 
végrehajtásában milyen 
szerep jutott az, irodai párt- 
alapszervezetnek?

Solty László, az irodai pártalapszervezet titkára válaszolt a feltett kérdésekre.— Elöljáróban — a jobb megértés miatt — egy-két szót szólok az alapszervezetről. Az irodai alapszervezet az üzem egyik legrégibb, egyszersmind legnagyobb létszámú alapszervezete, mintegy 70 fővel tevékenykedik. Az alapszervezet helyzeténél fogva igen nagy illetékességi területtel rendelkezik. Ide tartoznak a földtani csoportok, a munkásellátás, a fejlesztési részleg, a robbantástechnikai és biztonságtechnikai részlegek, az adminisztráció és a külszíni raktárak. A tagság ennek megfelelően igen heterogén összetételű, hiszen mérnöktől a segédmunkásig mindenki megtalálható.
— Milyen feladatai adód

tak az alapszervezetnek a 
gazdasági tevékenység segí
tésében?— összetételünknél fogva nagyon komoly feladatot jelentett, hogy segítsük a párt politikájának helyi megvalósítását. Igyekeztünk következetesen és rendszeresen beszámoltatni a különböző részlegek vezetőit és az ott dolgozó kommunistákon keresztül segítséget adni.

— Hogyan lehet értékel
ni az alapszervezeti mun
kát?— Az utóbbi időben határozott javulásról beszélhetek. A taggyűléseken

A Mecseki
Ércbányászati Vállalat 

dolgozóinak lapja

való részvétel, aktivitás számottevően javult és a párt- csoportok munkája is kezd a kívánt színvonalra kerülni.
— Minek köszönhető ez 

a változás?— Az alapszervezet vezetősége — amely igen tapasztalt tagokból áll — a munkaterv összeállítása során megpróbálta úgy tervezni a napirendeket, hogy mind kevesebb legyen a kötelezően előírt és több legyen a konkrét feladatokhoz kötődő napirend. Azt szerettük volna elérni, hogy a taggyűléseken elsősorban a tagságé legyen a főszerep. Ezen keresztül nagyobb szerepet szántunk a pártcsoportoknak is. A különböző vitás kérdések nyitott módon való kezelése nyilvánvalóan eredményezte, hogy a tagság aktívan viszonyul a megtárgyalásukhoz. Nyilván az is jelentős, hogy igyekeztünk nem pusztán elméleti kérdéseket tárgyalni, hanem a magunk gondjaira koncentráltunk.
— Milyen feladatai lesz

nek az alapszervezetnek a 
jövőben?— Az alapszervezet nem elégedhet meg a jelenlegi színvonallal, tovább kell növelni az aktivitást, azt, hogy érdemi dolgokról szóljunk. Ennek egyik záloga például az, hogy az alapszervezet tagságának igen magas az iskolázottsági szintje, politikai képzettség tekintetében is és egyébként is. Példaként említem, hogy a tagság 56 százaléka legalább érettségivel rendelkezik.— Nagyon lényeges az is. hogy a pártcsoportokat mind jobban mozgassuk. A tagság átlagban 2—2 pártmegbízatással rendelkezik, de törekednünk kell arra, hogy ezek egyenletesen terheljék az egyes tagokat és konkrét, reálisan értékelhető megbízatások legyenek. Feladatunk még az is, hogy tartósan szilárd legyen a fegyelmi helyzetünk, tehát megelőzzük és ne büntessük a vétségeket.— Azt hiszem, hogy jó úton haladunk és miután a politikai munka feltételei adottak, jövőre is sikerekről számolhatunk be.Wesztl László
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a szakszervezeti 
bizalmiaknál 

Ny-623-4

Gábor Szabolcs körletgeoló- 
gus egy éve főbizalmi a II. sz. 
bányaüzem irodai alapszerve
zetében. A főbizalmiak hatás
köréről, lehetőségeiről beszél
gettünk.
- Mi tartozik egy főbizalmi 

tevékenységi területéhez?
— Minden olyan téma, amely

A fiatalok Tasnádi Péter tájékoztatóját hallgatják. Csöndör László felvétele
új vonások a pártoktatásbanImmár hagyományosan — párt, szakszervezet, KISZ — együttes összevont előadással kezdődött meg a pártoktatás 1986/87. évi anyagának feldolgozása aIV. sz. bányaüzemben. Az október 20-án megtartott megnyitó felvázolta az oktatási év feladatait és a le- vetítésre kerülő két videofilm mintegy megadta az alaphangot a témák feldolgozásához. A legfontosabb feladat az aktuális politikai és gazdasági kérdések megvitatása.A videotechnika alkalmazása mellett egy másik újdonság is megjelent a tömegpropagandában, mégpedig: az, hogy az üzem az oktatási körök részére idéh három témában ösz- szevont előadást tervez azért, hogy alapvető elméleti ismereteket frissítsen fel: annak érdekében, hogy az /oktatás anyagának fel
Patronálás! múlt, 
jelen és jőve

At ÉDÜ legrégebbi és legna
gyobb mértékű patronálása a 
Csertői Gyermekotthonhoz kö
tődik. Hivatalos együttműkö
dési szerződés 1970-ben kötő
dött, de a dr. Münnich Ferenc 
szocialista brigád már 1968 óta 
patronálta az intézményt és la
kóit. Már azóta közös május 
1-jei felvonulás és gyermek
nap, Télapó-ünnepségek voltak. 
Az üzem társadalmi ünnepsé
geire komoly felkészüléssel és 
örömmel jöttek a gyerekek és 
színvonalas előadásokat tartot
tak.

A szerződés megkötésével az 
üzem III. üzemegységének töb
bi szocialista brigádja is be
kapcsolódott a patronálásba, de 
a vezérfonalat továbbra is a 
dr. Münnich Ferenc brigád vit
te továbbra is.

A patronálás egyébként fo
lyamatos. Se idényjellege, se 
kampányszerűsége. Folyamato

. . . . egyenrangú partnerként kezelnek
A főbizalmi
a dolgozók élet- és munkakö
rülményeivel kapcsolatos. Ez a 
megfogalmazás persze nagyon 
sok részfeladatot takar.

— Hallhatnánk néhány konk
rétabb példát is?

— Természetesen minden fó
rumon képviselni kell a dol
gozók érdekeit, álláspontját: a 
felsőbb szakszervezeti fórumok 
döntéseiről (mivel ezeknek tag
ja) tájékoztatni kell a bizal
miakat, s rajtuk keresztül a 
tagságot: ha jól képviseli vá
lasztóit, mindjárt könnyebb 
helyzetben van akkor is, ami
kor. mozgósítani kell a tagsá
got a helyi gazdasági felada
tok végrehajtására. Talán ezek 
a legfontosabbak.

— A gazdasági vezetők mi
lyen partnerei a főbizalminak?

— Említésre méltó gond nincs, 
engem egyenrangú partnerként 
kezelnek. Nagyobb baj az, hogy 
többen nem ismerik eléggé a 
csoporlbizalmlak jogait és kö

dolgozása során megköny- nyítse az egységesebb értelmezést. A három előadás témája: Politikai gazdaságtan! alapismeretek, fogalmak; Fontosabb ideológiai, filozófiai ismeretek, illetve Munkásmozgalom történet.Az oktatások színvonalának növekedését segíti várhatóan az is, hogy új tankönyv jelent meg, amely végre teljesíti azt az elvárást is, hogy az adatai nem elavultak, hanem a lehető legfrissebbek.A IV. sz. bányaüzemben működő hét pártalapszervezet az igényeknek —műszakbeosztásoknak — megfelelően tizennégy oktatási kört indított, melyen 182 fő vesz részt. A tömegpropaganda beindulása mellett az üzem a lehetőségeihez mérten iskolázott be hallgatókat a MLEE-re, illetve a különböző pártoktatási formákra is. W. L.

san javítják a brigádok a hin
tákat, mászókákat és játéko
kat, valamint a gépi berende
zések karbantartását is elvég
zik.

Az elmúlt években salakos 
kézi- és focipályák is készül
tek. Az intézmény legnagyobb 
felújításakor a vállalat is be
segített. Fúrókocsit biztosított 
a gyermekotthon kútjának fel
újításához. Az intézmény által 
megvett szivattyúkat már az 
édüs brigádok szerelték be.

Mi várható a jövőben?
A brigádok továbbra is fenn

tartják a kapcsolatot. Az anya
gi lehetőségek azonban egyre 
korlátozottabbak, ezért a se
gítség az anyagigényesség nél
küli munkákra szorítkozik. 
Előtérbe helyeződik a gyere
kekkel való kapcsolatok erősí
tése, közös kirándulások, kö
zös rendezvények tekintetében.

Keller Gábor

telességeit. Remélem, hogy a 
módosított szakszervezeti mű
ködési szabályzat egy-egy pél
dánya hozzájuk is eljut, s meg
szűnnek ezek a problémák.

— Az irodai alapszervezet 
nyolc bizalmi csoportból áll- 
Ez milyen nehézségeket okoz?

— Gondot nem a csoportok 
nagy száma jelenti, hanem az, 
hogy különböző a munkaterü
letük, egész más problémák 
jelentkeznek. Viszont ugyanen
nek a ténynek számomra elő
nye is van, mert a visszajel
zések több nézőpontból érkez
nek, így megbízhatóbb a kép.

— Befejezésül szeretném kér
ni. hogy a gazdasági vezetők 
ne okvetetlenkedésnek tekint
sék a bizalmiak felvetéseit, ha
nem kezeljék úgy, mint egy 
csoport közös véleményét, jo
gos igényét. Ezeknek gyors el
intézése is javítja a munkahe
lyi légkört, elősegíti a haté
konyabb munkavégzést.

Benedek S.—Bálint J.

A KISZ sajátos képzési formája

Politikai fórum
A KISZ MÉV Bizottsága mellett működő PKMB, az 1986/87-es politikai képzési év tematikájának megfelelően 1986. november 19-én, a Központ tanácstermében tartotta meg az első vállalati szintű Fórumát — az ezen képzési formára beiskolázott KISZ-fiatalok, valamint aktivisták részére.A KISZ XI. kongresszusának határozatai című témát Tasnádi Péter, a KISZ Baranya megyei Bizottságának titkára ismertette a hallgatóság előtt.Előadásának bevezetőjeként megemlítette a kongresszust megelőző előkészítő munkát, valamint tájékoztatott arról, hogy a tanácskozás alaphangját megadó két előzetes dokumentum — a „Mi a teendőnk?” vitaanyag, illetve az MSZMP 1984-es ifjúságpolitikai határozata — a fiatalok körében milyen kérdések, problémák felvetése során segítette, ösztönözte a kongresszus munkáját, határozatainak meghozatalát.A továbbiakban beszélt az ipari területen dolgozó fiatalok számára a dokumentumban megfogalmazott legfontosabb határozatokról. Így többek között szólt a politikai munka jellegének erősítéséről, az ifjúság körében folytatott rétegmunkáról, a demokrati

A fiatalok eszmei, 
politikai tudatnevelése
interjú Hágenthurn Józseffel, 
a KISZ KB és 13 tagjával

— A KISZ XI. kongresszusa 
meghatározta feladatainkat a 
fiatalok eszmei, politikai ne
velése területén. Nagy hang
súlyt kapott a KISZ politikai 
jellegének erősítése — mondot
ta Hágenthurn József, a KISZ 
KB és IB tagja. A szervezet 
politikai nevelése és káder
munkája kimunkálás alatt van. 
A gondolkodás fő irányai a 
következők: az aktivitás és a 
hatékonyság javítása, a képvi
seleti demokrácia fejlesztése, 
a politikai képzési rendszer 
(beleértve az intézményeket 
is) jobb kihasználása és nem 
elhanyagolható a munkaidő- 
alap védelme.

— Mit jelent ez a napi mun
kánkban?

— Mindenekelőtt szélesíteni 
kell a vezetők kiválasztási 
rendszerét. A jól dolgozó, ál
dozatkész és népszerű fiatalo
kat kell a szervezetek élére 
állítani, de lehetőleg csak egy 
ötéves ciklusig. Mivel a köz
ponti rendszerű képzési for
mák a jövőben várhatóan hát
térbe szorulnak, fokozottan át 
kell tenni a hangsúlyt a házi 
vezetőképzésre és a napi po
litizálásra. A fenti rendszerben 
a legnagyobb szerepe a sora
inkban található „ösztönös”, de 
ügyeink mellett elkötelezett 
agitátoraink vannak. Feltétle
nül ki kell használnunk az 
idősebb és más szervezetekben 
dolgozó propagandisták tudá
sút és tapasztalatát. Mindezek 
mellett nem mondhatunk le —

zálódás kérdéséről, a fiatalítás problémájáról szervezeten belül, a képviselet— érdekvédelem szerepéről, valamint a más társadalmi szervezetekkel való munkamegosztás kérdéséről.Végezetül hangsúlyozta, hogy a KISZ XI. kongresz- szusának határozatai egyfajta keretet, útmutatást jelentenek a KlSZ-szerve- zetek, -alapszervezetek számára. A munka érdemi része abban nyilvánul meg, hogy a helyi teendők megfogalmazása, illetve kialakítása a határozat szellemének megfelelően történjék meg és a végrehajtás is az adott terület sajátosságainak figyelembevételével érje el a célját.Az előadás elhangzása után a Fórum „sajátos” formájának megfelelően kötetlen — kérdezz, felelek — formában beszéltük meg a napi mozgalmi munka, valamint az előttünk álló feladatok dokumentumból adódó megoldásának lehetőségeit, problémáit.A tudósító szerény véleménye szerint a megjelenés lehetett volna jobb is, éppen a téma tartalmát és lehetőségét figyelembe véve. Sok új információt, értelmezést, útmutatást kaptak a jelenlevő fiatalok és „idősebb” kiszesek,Mikolics Zoltán

természetesen — az egyre na
gyobb létszámmal felszabaduló 
kiszes aktivista körről, beleért
ve a KISZ felső szervek dol
gozóit és tagjait is.

— A KISZ-szervezetek anya
gi forrásaikat fordítsák na
gyobb mértékben a párt poli
tikája népszerűsítésének, a 
KISZ feladatainak és elképze
léseinek a korábbinál széle
sebb körben való ismertetésé
re. Tudatosítsuk a közvéle
ményben, hogy a KISZ már 
ért és ér el olyan eredménye
ket, melyekre méltán lehetünk 
büszkék. Az alapvető társadal
mi problémák megoldásában Is 
tett és tesz is a jövőben olyan 
lépéseket, amelyek a fiatalság 
helyzetének reálisabb megíté
lését és könnyítését szolgálják,

— És az oktatás?
— A legfontosabb az, hogy 

az ifjúság a KISZ vezetésével 
politizáljon, de fordítsunk na
gyobb energiát a szervezeten 
kívüli politizálásra is. A ne
velési feladatok végzésében na
gyobb szerepet kap az öntevé
kenység. Ez azt jelenti, hogy 
az alapszervezetek szabadon 
választhatnak oktatási formát 
— a tagság döntse el —, hogy 
minifórum, kiselőadás, video
film-vetítés, nyilvános vita, 
vagy értekezlet! formában tör
ténjen ez. A tematika és az 
oktatások rendszeressége, a 
technikai feltételek biztosítása 
az üzemi KISZ-bizottság fele
lőssége és feladata legyen.

Franyó József
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A legjobb 
az M-12-es 

Élet a fúró
torony
tövében

Sűrű ködben indulunk a 
ponyvás „parancsnoki” kocsi
val a Mecseken át a Kutató- 
mélyfúró üzem jelenlegi leg
eredményesebb fúrós brigádjá
hoz. Kísérőnk és a kocsi piló
tája egyszemélyben Lauer Já
nos üzemegységvezető. A ko
moly, rezzenéstelen arcú üzem- 
egységvezető, miközben az 
abaligeti szerpentinen egy ral- 
lyversenyző minden jó tulaj
donságával megáldva veszi a 
kanyarokat, ugyanakkor barát
ságosan mesél a fúróséletröl. 
Elsősorban arról, hogy nehéz, 
de szép munka az övék. Be
szel arról, hogy mit jelent a 
íölúrómesteri, vezetőfúrómeste
ri, fúrómesteri, kulcsos, kapcsos 
beosztás, illetve foglalkozás. A 
zörgő, prüszkölő gépkocsi, 
ahogy falja a klométereket, az 
üzemegységvezető úgy mutat, 
hol a dombtetőre, hol pedig a 
völgyre, mondván, valamikor 
ott is dolgoztak fúrósai. Sásd 
környékén járunk, amikor egy 
útkanyarból elöbújva feltűnik 
a napfényben szikrázó M—12-es 
fúrótorony acélteste. Pár perc 
csupán és egy zömök, erőtől 
dúzzadó emberrel, Bóka János 
vezető fúrómesterrel szorítunk 
kezet. A két fúrómunkás, And- 
réll Károly és Szegő Zsombor 
a fúrótorony tövében szorgos
kodik.

— A brigád szeptember 30-án 
108,3 százalékra teljesítette éves 
tervét. A jó és idő előtti telje
sítéshez mire van szükség?

— Jó, becsületes munkára — 
mondja Bóka János —, no meg 
persze jó szakemberekre. Fon
tos az is, hogy a folyamatos 
munkarendben a gép is folya
matosan működjön, s a lehető 
legkevesebbet álljon a gép.

— A brigád elért eredmé
nyeiben — mondja Lauer Já
nos — meghatározó szerepet 
játszott Boa Géza, a brigád 
volt vezetője, vezető fúrómes
tere, aki szeptemberben nyug
állományba vonult. Fink György 
fúrómunkás, aki ugyancsak 
szeptemberben ment nyugdíj
ba, Osztrogonácz József fúró
mester, Brunner József fúró
munkás, Kelner Károly fúró
munkás és Herke Csaba, aki 
ugyancsak fúrómunkás. Nos, 
őnélkülük az M—12-es nem len
ne híres fúrótorony.

— Harminc éve van a szak
mában, az üzemegységvezető 
úgy mondta, ha maga dolgozik 
baj nem lehet, ő nyugodtan al
szik. Hogyan történt a fúrós- 
szakmával a megismerkedése?

— Okorágon lakott a család 
— meséli Bóka János —, s 
többen dolgoztak akkor a fa
luból itt az uránnál. A fúrósok 
között is volt ismerős, s ök 
beszéltek rá, hogy hagyjam ott 
a vasutat, a pályamunkások 
kínkeserveit és jelenkezzem a 
fúrósoknál. Ezt 195?. március 
11-én meg is tettem, de mivel 
akkor nagyon megválogatták 
a munkára jelentkezőket, két 
hétig kellett várnom. Ekkor 
aztán táviratot kézbesített a 
postás, hogy felvettek, munká- 
baállhatok.

— Tótvárra kerültem, falábú 
toronyhoz. KAM—500-as fúró
géphez. Kézzel kellett annak
idején a rudazatot ki- és be
hordani, valamint becsavarni. 
Ma már mindezt gép végzi. 
Kulcsosként kezdtem, ami se
gédmunkát jelent, majd amikor 
megszűntek a falábú tornyok 
és jöttek a vasszerkezetesek, 
kapcsos lettem. Nem emlék
szem pontosan, de úgy 1977— 
78-ban végeztem el a fúrómes
teri iskolát. Az M—12-es to
ronynál körülbelül 20 éve dol
gozom. Megszerettem ezt a 
szakmát és nekem sikerült ha
mar megszokni a fúróséletet. 
Négy gyermekem van, s hama
rosan nagypapa leszek. így pa
naszkodni nem tudok.

Búcsúzáskor a vezető fúró
mester még megmutatja a 
konténerirodát, ami melegedő, 
étkező, mosdó is egyszerre. Az 
elektromos radiátor, a villany- 
bojler, a rádiótelefon kellemes 
összkomfortot nyújt. Bár asz- 
szony nincs a „háznál”, de a 
férfiak társaságában jól meg
férnek a fúrótorony napos ol
dalán méltóságteljesen sétáló 
tarka macskák.

Veress Tamás

Teljesítményekről, rablásról és videóról

Látogatóban a 72-esenlig két percnyire a keleti aknától a III. sz. bányaüzem 2. szintjén, hatalmas ventillátor dübörög. Teli csillék hosszú sora várakozik a vágaton, s a feltörés alatt a vitla már némán pihen. Még csak néhány perce múlt kilenc, de a 72-es csapat délelőttös szakja végzett a szállítással. Kísérőm, Medve László körletvezető-helyettes hiába is jelez a feltörésfejbe a tompa berregésre nem érkezik válasz.

Papp Mihály csapatvezető gédvájár biztosítás közben.Felkapaszkodunk hát a vaslétrán és a hosszú főgurító sáros-gödrös talaján iparkodunk tovább. A távolból kopácsolás zaja hal- lik és mikor a második szkréper kanalát megkerülve a baloldali szabadszélű kamrába érünk, már láthatjuk is Papp Mihályékat, akiit éppen az utolsó ácso- lat beépítésén dolgoznak.Helyére kerül az utolsó feszke is, a körletvezető-helyettes megbeszéli a további teendőket a csapatvezetővel, majd Papp Mihály felém fordul:

és Rébék Nagy István se-Berényi Tamás felvétele— A következő robbantással érünk majd adatra — magyarázza — úgy, hogy még egy lövésünk biztosan lesz.
— Elég hamar kiszállí

tottak. Más csapaton ilyen
kor még javában dolgozik 
a szkréper, itt meg már 
fúrni lehetne .— Nem szokásunk, hogy leszállás után leülünk reggelizni — így a csapatvezető — jöhet egy áramszünet, történhet akármi és máris nincs meg a ciklus, így hát amilyen gyorsan csak tudunk, kiszállítunk,

Ahol éjjel nappal csattognak a gépek

A József Attila brigád derekasan helytállAz Ércdúsító üzem törő üzemegységében éjjel-nappal csattognak, zakatolnak a törőgépek. Törik, aprítják, zúzzák a mázsányi köveket. A nehéz vibrátorok csörögve, zörögve osztályozzák a különböző szemcseméretű ércet, amit aztán a majdnem egy méter szélességű szállítószalagok juttatnak a rendeltetési helyükre.Ebben az üzemrészben dolgozik a vállalat egyik kiváló brigádja, a József Attila szocialista brigád. Itt bizony nap-nap után férfiasán helyt kell állni. Szerencsére a brigád összetétele olyan, hogy eddig a helytállás fényesen sikerült. Még felsorolni is sok lenne azokat az eredményeket, sikereket és az ezekért járó jutalmakat, kitüntetéseket, amit a brigád az elmúlt 20 év alatt elért. A brigád tagjai között alig van olyan, akinek ne lenne Kiváló dolgozó oklevele, vagy Üzem- igazgatói, Vezérigazgatói dicsérete.A kezdeti évek — a megalakulás után — itt is az útkeresés nehézségeivel teltek el. Néhány év múlva — egy szervezési probléma megoldásáról — elindultak a felemelkedés útján. Ez az út számtalan nehézséggel, akadállyal volt teletűzdelve, de az emberi kitartás, a kemény akarat, az elvtársi összefogás minden

beácsolunk és utána is ráérünk azon gondolkodni, mit is kellene csinálni, hiszen a fúrással is hamar megvagyunk, robbantani pedig ugye csak műszak végén lehet.— Egyébként a csapat nagyon szépen dolgozik — veszi ót a szót a körletvezető-helyettes — és nem csak azért, mert a teljesítményeink is kiválóak, hanem jut idejük a vissza- rablásra, az omlasztásra is. A csapatvezetőnek és a másik szakvezetőnek is van omlasztóvájári vizsgája, így aztán 100—150 fémtámot is ki szoktak váltani havonta a leművelt régi kamrákból.— Ez szépen is hoz a konyhára — jegyzi meg a csapatvezető. — Jól együtt van most a gárda, különösen mióta a Filipsz Jóska vette át a másik szakot. Ű sokáig dolgozott vájvégen, majd omlasztókhoz került, de aztán visszahúzta a szíve a csapatra. Ezek a srácok és — mutat a társaira 
Borda József és Rébék Nagy 
István segédvájárokra — értik a dolgukat. Papírjuk még nincs róla, de tudnak már annyit a szakmáról, mint bármelyik vájár.

— Ügy hallottam, film
sztárok dolgoznak a csapa
ton.— Ja, a videóra gondol? Valóban forgattak már nálunk — mondja nevetve Papp Mihály. — Az oktatáskor a videót is használják az üzemben. Hogy mi is meg lettünk örökítve? Mi tagadás jól esett, de azért mégis csak a munka a legfontosabb. Nógrádi Gábor

akadályt legyőzött. Ha kellett, megtoldották a munkaidőt, ha kellett újítottak, ami milliókat hozott a konyhára. Ha kellett, társadalmi munkáztak. Egyszóval a szocialista brigád legszebb, legnehezebb példáját láthatták azok, akik munkájukat figyelték, értékelték.A sikereket még csak fokozta, hogy a részleg három csoportja: a gumijavító, a karbantartó és a technológiai csoport egyesült. Igaz, hogy így a brigád létszáma megnőtt, de megnőtt a teljesítménye is. Minden

feladathoz fel tudtak nőni. A legnehezebb versenyfeladatokat, vállalásokat is teljesítették, illetve túlteljesítették.Szabadidejük nagy részét családi összejöveteleken töltik el. Gyakran járnak színházba, moziba, kirándulni. Minden évben tartanak legalább egy családi estet, ahol a közös munka után közös a szórakozás is.Így él, dolgozik a József Attila brigád az Ércdúsító üzemben, ahol éjjel-nappal csattognak, zakatolnak a törőgépek.Dümmcrth Gyula

A József Attila szocialista brigád. Kellcr Gábor felvétele

Utolsó éves aknászjelöltek

Futó József Várhelyi JánosBerényi Tamás felvételei
Hat év - hasonló pályaA bányaipari technikum négyéves tagozatának utolsó éves hallgatója az üzemből négy fő, s ebből ket- ten vájvégi dolgozók. Mindketten sok dologban hasonlítanak egymásra. Például ugyanabban az évben, 1980-ban lépték át az üzem kapuját. Várhelyi János a 84-es csapaton dolgozik segédvájárként, míg Futó Jó
zsef az 59-es csapaton dolgozik, s mint vasútépítő csillés kezdte munkaviszonyát a III. sz. bányaüzemben.

— Milyen út vezetett el 
idáig? — kérdeztem a két aknász j előlitől.V. J.: — Amikor az üzembe kerültem, én már a gépipari technikumot végeztem esti tagozaton. Ahhoz, hogy sikeres érettségi vizsgát tegyek és megszerezzem a technikusi oklevelet, azért állandó éjjeles szakba mentem dolgozni. Ennek elvégzése után szakmailag továbbképeztem magam, sikeresen elvégeztem a vá- jártanfolyamot. Közben megszerettem ezt a föld alatti munkát és, hogy a tudásomat gyarapítsam, beiratkoztam a bányaipari technikumba. Nagyon szeretek iskolába járni még most is.F. J.: — Szinte kezdettől fogva az éjszakás szakban dolgozom itt az üzemben. A gimnázium után eljöttem pénzt keresni, s itt ragadtam. Amikor vájvégi csapatra kerültem, kezdtem el a szakmai tanfolyamok elvégzését. Ekkor már eldöntöttem magamban, hogy ez a munkahely nem ugródeszka az életemben. Mindig is törekedtem arra, hogy amit csinálok, azt jól csináljam. Ezt csak továbbtanulással, az ismeretek gyarapításával érhetem el,

melyet hasznosítani szeretnék az aknászképző elvégzése után is.
— A tanulmányaik során 

milyen nehézségek voltak?V. J.: — Minden évnek megvoltak a maga nehéz tantárgyai. Nekem például gondot okozott tavaly a bányamérés. Ebben segített az üzem is és a csapaton levő tagok is, akik már ezt az iskolát elvégezték. Hiányolom viszont a műszerek bemutatását és alkalmazását a konzultációs órák keretében. Mivel érettségivel rendelkezem, így nekem nem volt nehéz ez a technikum. Szerintem annyira jók a konzultációk, hogy akik rendszeresen ezen részt vesznek, azoknak nagyon sok tanulásra ritkán van szüksége, én általában két estét szánok erre.F. J.: — A fárasztó és nehéz fizikai munka után elég nehéz tanulni. Minden évben sok tantárgyunk volt, melynek anyaga korántsem nevezhető könnyűnek. Nekem is a bányamérés volt a rázós és egy kicsit az elektrotechnika. A többivel nem volt gondom, s remélem nem is lesz az érettségin sem. Erre szeretnék jól felkészülni. Bízom abban, hogy az üzem továbbra is biztosítja számunkra a szakmai foglalkoztatást, a geológiai és bányamérési gyakorlatokat a vizsgák előtt.
— És a család?V. J.: — Nekem még nincs, de nősülés előtt állok éppen. A menyasszonyom így ismert meg és így fogadott el. Ezzel kapcsolatban probléma nem merült fel közöttünk.F. J.: — Két és fél éve megszületett a fiam. Ettől kezdve igényli, hogy foglalkozzanak vele, s ebből természetesen nekem is ki kell vennem a részem. így kicsit nehezebbek lettek a tanulási körülményeim, de a feleségem ebben is a segítségemre volt.
— Az érettségi után a 

terveik?V. J.: — Mint ifjú férj már a közös otthon megteremtése a célom. Amíg az építkezés tart, addig szeretnék még a vájvégen dolgozni, s csak azután aknászként tevékenykedni az üzemben.F. J.: — Nemrég kaptam lakást az üzemtől, s szeretnénk egy kicsit anyagilag helyrerázódni, berendezkedni. Ehhez még kell a vájvégi keresetem, de a későbbiekben szeretnék aknászként dolgozni. Mellette nyelvtanfolyamot végezni, a testkultúra rendszeres ápolásának igényével együtt.Franyó József
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Névadó ünnepség a III. sz. bányaüzemben...
1. A III. sz. bányaüzemből 

Papp János geofizikus mérnök 
azt kérdezi, hogy a vgmk-nak 
van-e tényelegesen kimutatha
tó haszna, vagy csak a fe
szültségeket növelik?

Az Esztergomban járt dolgo
zóknak nagyon tetszett az ot
tani buszmegállókban lévő esz
tétikus, térképpel ellátott tá
jékoztató tábla. Jó volna, ha 
Pécsett is szebbeket szerelné
nek fel a mostaninál.A kérdésre, illetve az észrevételre Érdi—Krausz Gá
bor, a szervezési osztály vezetője és dr. Kiss Elemér, a Pannon Volán üzemigazgatója válaszoltak.ÉRDI—KRAUSZ GÁBOR: — A vgmk-k elsősorban vállalati, belső igényeket elégítik ki. A tevékenységek széles skálán mozognak, s ezek mind a vállalat szárnára előnyösek. Anyagokat, eszközöket, energiát, helyiségeket a vállalat biztosít térítés ellenében.— A vgmk-k munkaidőn kívül működnek, minek következtében jelentős a túl- óraigény-csökkenés és javult a gépi eszközök kapacitás kihasználása.— Vgmk-k a vállalatnál először 1982-ben alakultak, majd számuk évente emelkedett. (1982-ben 3, 1983- ban 9, 1986 I. félévben 19 vgmk. Szellemi tevékenységet csak 1 vgmk végez.) Az évek folyamán alakultak, valamint megszűntek vgmk-k.— 1986 I. félévi létszáma 309 fő volt és 9 295 979 forint árbevételt értek el. (Az1985. éves adat 12 540 595 forint.) Kifizetett összbér 4 923 203 forint volt, a teljesített órák alapján az átlagos órabér 67,73 forint.

„Miért kellett bezárni a MÉV 
Ságvári Endre Művelődési Ház
ban az Ércbányász klubot? Ki
nek az érdekét képviseli a mű
velődési ház, kinek az érdekét 
képviseli a művelődési ház 
igazgatója, miért nem kérik ki 
a legilletékesebb, a dolgozók 
véleményét? Miért van szükség 
Pinceszínházra, amikor a szín
házteremben is tartanak fenn 
színházat? Mi, dolgozók szíve
sen mentünk be munka után 
a klubba, esténként pedig szí
vesen találkoztunk egymással 
a kártya-, sakk- és rexasztal 
mellett, ráadásul a klubban 
tartottak brigádtalálkozókat, 
működött ifjúsági klub stb. 
Minden vállalatnál működik 
klub, csak jelenleg nálunk nem.

Tisztelettel: MÉV III. sz. bá
nyaüzem! dolgozók.” (26 alá
írás) *Szerkesztőségünk a III. sz. bányaüzem Lékai János KISZ-alapszervezet fiataljaitól kapott levelet eljuttatta Vincze Jánoshoz, a Ságvári Endre Művelődési
KözleményA Minisztertanács 1986. július 17-én határozatot hozott a munkaidő jobb kihasználására. a munkafegyelem javítására, a hivatalokban az általános munkaidőn kívüli ügyfélfogadás bevezetésére.A munkaidőn kívüli ügyintézés lehetőségének biztosítására a Megyei Társadalombiztosítási Igazgatóságon 1986. december 1. napjától minden csütörtökön egésznapos, meghosszabbított ügyfélfogadást tartunk.

(Az 1985. éves adat 73,75 forint.)— Az egy törvényes munkanapra eső átlagos óra/ fő mutató az 1985. éves számhoz viszonyítva 13,5 százalékkal nőtt. (1985. évi 1,75 az 1936. I. félévi 2,08.)— Az árbevétel (1985. évhez viszonyítva) féléves szinten 48,3 százalékos, a kifizetett bér 21,1 százalékos emelkedést mutat. Az egy fő által teljesített órák száma 18,9 százalékkal nőtt.— Az átlagos órabér 6,02 forinttal csökkent az előző éves számhoz viszonyítva, de nyilvánvalóan az évközi kifizetés kevesebb, mint az év végi teljes elszámolás.— összességében nézve a vgmk-k I. félévi eredményei az 1985. évi eredményekhez viszonyítva, nagymértékű javulást mutatnak.DR. KISSv ELEMÉR: — 1987. január 1-től mi is új térképpel és új vonalszámozással ellátott táblákat szerelünk fel a buszmegállókba.
2. A KISZ infóból: A szent- 

lőrinci panelházak környékén 
tereprendezést végeztek, de nem 
a teljes területen. Mikor kerül 
sor a visszamaradt terület ren
dezésére?A kérdésre Győrvári 
Márk, a szentlőrinci tanács elnöke válaszolt.— Az elkészült házak környékén — ahol már nem lesz építkezés — elvégeztük a tereprendezést. További tereprendezést és parkosítást azért nem végeztünk, mert az ott lévő üres területre újabb nagyház épül, tehát építési terület lesz. Gácsi Mátyás

Ház igazgatójához, aki az alábbi választ adta:— A Ságvári Endre Művelődési Ház Pinceklubja nem zárt be. Hétfőtől péntekig 14.00—21.00 óráig van nyitva, egy társalgó (137 négyzetméter) — itt lehet kártyázni, sakkozni, rexez- ni — és három klubterem (65, 55 és 22 négyzetméteresek) áll a vállalati dolgozók rendelkezésére. A pinceklub — felújítási munkák miatt — szeptember 29-én kezdte őszi működését, azóta november közepéig 95 rendezvény volt.— A pinceklubi övezetben (a klubtól független, külön bejárattal) kapott 1981-ben próbatermet a Nyitott Színpad. Itt mutatták be szeptember végén és játszók nagy sikerrel Mro- zek: Emigránsok című drámáját.
Csütörtökön tehát 7.30 órától 18.00 óráig az állampolgároknak teljeskörű ügyintézést biztosítunk.Az egyéb napokon változatlan az ügyfélfogadás ideje, tehát 7.30 órától 12.00 óráig tart. Betegségi és anyasági ellátási, családi pótlék és ellenőrzési ügyekben azonban ezeken a napokon is 7.30 órától 15.00 óráig van ügyfélfogadás.dr. Radnai László igazgató

Az első fontos állomás Csöndör László felvételeA szép hagyományokat követve, immár sokadik alkalommal rendezett névadó ünnepséget a III. sz. bányaüzem nőbizottsága és KISZ- bizottsága az üzemben dolgozók gyermekei részére. A legutóbbi ünnepségre november 15-én került sor a Hunyadi úti Boldogság Házában. A bensőséges, hangulatos családi eseményen hét kisgyermek vett részt szüleivel, névadó szüleivel és hozzátartozóival. A rendezvényen az üzem által patronált Testvérvárosok téri Általános Iskola 14 kisdobos pajtása rövid kis műsorral kedveskedett a jelenlévőknek, közmegelégedéssel. Az addig sírdogáló kis nebulók a kék nyak- kendősök hangjára elcsön- desedtek, s egytől-egyig átszellemülve figyelték az előadásukat. Az ünnepi köszöntő után az ünnepelt gyermekek, illetve szüleik a szak- szervezet és a KISZ ajándékát egy szál szegfű kíséretében vehették át a rendező szervek képviselőitől. A hivatalos rész után került sor a résztvevők vendégül látására a földszinten felállított „svédasztal” mellett. Ezek a gesztusok is
Életet az éveknek
Beszámoló a nyugdíjasaink helyzetérőlA Ságvári Endre Művelődési Házban a közelmúltban került sor a nyugdíjas szakszervezet éves beszámoló taggyűlésére. A nagyterem e délután zsúfolásig megtelt, több mint 300 nyugdíjasunk vett részt az év végi tanácskozáson.

Dr. Tóka István, az alapszervezet titkára beszédének elején szólt a nemzetközi helyzetről, kiemelve a Gorbacsov—Reagen találkozó jelentőségét, mindany- nyiunk békevágyát. Beszélt arról, hogy úgy a párt- kongresszus, mint a szak- szervezeti kongresszus egyértelműen megállapította, hogy a nyugdíjasok, különösen az alacsony nyugdíjjal rendelkezők helyzete nehéz. Az alapszervezet titkára megállapította, hogy helyzetük az eltelt időszak alatt tovább romlott. Bizonyította ezt azzal is, hogy nyugdíjasaink közül a segélykérők száma ebben az esztendőben tovább növekedett.Az alapszervezet titkára beszédének második részében arról beszélt, hogy taglétszámuk megközelíti az 1100 főt. Bejelentette, hogy az egy éve működő bizalmi testület, melynek 30 tagja

jelzik, hogy a munkahely és a társadalmi szervek is részt kívánnak venni a dolgozók magánéletében, osz
...és a IV. sz. bányaüzembenIdén harmadízben rendezett névadót a IV. sz. bányaüzem KISZ-bizottsága. Az életkorban megfiatalodott üzem 1986-ban 29 gyermeknek anyakönyvezte, a szülőknek pedig emlékezetessé tette az alkalmat. Az üzem keretein belül tartott névadók meghitt hangulat mellett családiasabb, hiszen a szülőket az ismeretségen kívül összetartja az azonos munkahely, a kollegális kapcsolat, több esetben a baráti kapcsolat is. A hi

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
decemberi programjából 
Színházjáró busz

21-én 19.00 órakor: Színházjá
ró busz indul Budapestre, a 
Vígszínház Jézus Krisztus Szu
persztár című előadására. Rész
vételi díj: 300 forint. 
Gyermekműsor

21-én 11.30 órakor: Sólyom

van mar, eljutott a városban lakó minden nyugdíjashoz (ez is a törődés, az összefogás jele). A vidéken élőkkel is folyamatos a kap- ésolattartás és szükség szerint az ország legtávolabbi pontján lakó nyugdíjashoz is eljut a segítség. Nyugdíjasaink között közel 2Óí)-an vannak olyanok, akiknek nyugdíja a 3000 forint alatt van, de akadnak szép számmal olyanok is, akiknek nyugdíja a 2500 forintot sem éri el. A gyakorlat az, hogy az ilyen alacsony nyugdíjjal rendelkezőknek kérés nélkül évente egy-két alkalommal segélyt folyósítanak. A vállalat a jóléti alapból erre a célra 190 ezer forintot biztosít. Az üzemek szak- szervezeti bizottságai is segítik anyagiakkal a nyugdíjas alapszervezetet, amit az alapszervezet saját bevételéből kiegészítve használ fel rendkívüli segélyezésre.

tozni szeretnének a család- dóknak nemcsak a gondjaiban, hanem örömében is.Franyó József
vatalos ünnepség után családias légkörben alkalmanként 40—50 szülőt, névadószülőt terített asztalok mellett ünnepük a „trónkövetelők” polgárrá válásának első szocialista tartalmú eseményét.Képünk a novemberben tartott névadón készült, melyen a 39-es dandár úti iskola diákjai műsorukkal tették ünnepélyesebbé az eseményt. Tóth János
Kati és a Szélkiáltó együttes 
zenés gyermekműsora (II. sz. 
bányaüzem).
Ságvári Mozi

20- án 16.00 és 18.00 órakor: 
Támadás a Krull bolygó ellen 
(USA film).

21- én 16.00 és 18.00 órakor: 
Panelsztori (lengyel film).

27-én 16.00 órakor: Kismaszat 
(magyar film).

27- én 18.00 órakor: Kék vil
lám (USA film).

28- án 16.00 órakor: Kismaszat 
(magyar film).

28-án 18.00 órakor: Kék vil
lám (USA film).

Dr. Tóka István szólt arról is, hogy a bányásznapon a kommunista műszakból befolyt 490 ezer forintot osztottak szét az alacsony nyugdíjasok körében.A beszámolóban szó volt arról is, hogy ebben az évben 170 nyugdíjasunk vett részt szervezett üdültetésben. Néhány kivételtől eltekintve nyugdíjasaink jó közérzettel tértek haza a kéthetes üdülésből. Négy alkalommal szerveztek kirándulásokat a közeli melegvizes fürdőhelyekre, átlagosan 100 fős csoportokkal. A nyugdíjas alapszervezetben, jóllehet, a nők az összlétszámnak csak a 20 százalékát teszik ki, mégis számarányukhoz képest többen vesznek részt a szervezeti életben, mint a férfiak.Az alapszervezet titkára végezetül arról szólt, hogy a jövőben létre kell hozni a főbizalmi rendszert, a megnövekedett létszámhoz és feladatokhoz képest növelni kell a bizalmiak számát és a beteglátogatást még szervezettebb alapokra kell helyezni. Veress Tamás

Színesdiák 
versenye 
a Sárváriban

Az elmúlt esztendő termései
nek javát láthatta a közönség 
november 17-én este a Ságvá
ri Endre Művelődési Házban, 
a fotókör által szervezett szí- 
nesdia-pályázaton. Az indult 
vállalati iotóamatőrök 316 da
rab diapozitívet adtak be bí
rálatra, melyből 8 szerző 76 
darab egyedi, 10 szerző 12 dia
sorozatának 240 darab diapozl- 
tívje került a zsűri elé. Az év 
legjobb diapozitívje címet az 
egyedi diák kategóriájában ez
úttal Várhegyi István (Kuta
tó-fejlesztő üzem), Sci-fi cí
mű képe — a szerző nem min
dennapi fantáziájáról is tanús
kodva — megérdemelten nyer
te ei. E kategóriában díjat ka
pott még Hámos Gábor (III. 
sz. bányaüzem) Mephistó cí
mű képe.

A hangosított diasorozatok 
nagyszerű versenyt hoztak. A 
díjazottak közül Rónaki Sán
dor (Szolgáltató üzem) szép. 
hangulatos éjszakai fotókból 
összeállított sorozata igen sok 
munkát takar. Kitűnő képek, 
gondos válogatás jellemezte 
Lendvainé Koleszár Zsuzsa 
(Kutató-mélyfúró üzem) Hor
vátország című pályamunká
ját. Komlósi Ernő (Kutató
fejlesztő üzem) Patak című 
diasorozata volt az est egyik 
csúcspontja. A rendszerint ki
tűnő zenei ízléssel válogatott 
kíséret helyett most öt percen 
keresztül csak vízcsobogás hal
latszott, természetesen — szin
te meghangszerelt zenei al
kalmazkodással a mondaniva
lóhoz, miközben a finom han
gulatú képek peregtek. Igazi 
telitalálat volt! Tudott dolog, 
hogy a viz eleven, vibráló 
gondolatokat ébresztő, mely 
egyúttal sok lehetőséget is kí
nál a fotósnak a magány, a 
fájdalom, a szerelem és még 
számtalan téma kifejezésére. 
Pontosan és jól tudja ezt Vár
hegyi István Is (Kutató-fej- 
lesztó üzem), aki ízléssel kom
ponált lírai hangulatú, szám
talan szép gondolatot rejtő Egy 
eső című hangosított pálya
munkája méltán nyerte az év 
legjobb diasorozata címet.

Az már régóta egyértelmű, 
hogy a klubközösségekben mű
ködő fotóamatőrök tevékeny
sége eredményesebb, színvona
lasabb az önmagukra utalt fo
tósokénál.

A pályázaton résztvevőknek 
és a díjazottaknak ezúttal csak 
azt mondhatjuk: gratulálunk és 
viszontlátásra a következő ver
senyen.

F. T.

Nagy öröm a kiskert
Néhány szóval a töltögetés- 

ről. Célja: a hordóban előállí
tott hiány megszüntetése. Ide
je: új hordónál eleinte heten
ként, később kéthetenként. Az 
óborokat havonta töltögetjük 
fel. Óborral óbort, újborral új
bort töltünk fel, meleg pincé
ben, mely kis hordókkal van 
berendezve. Gyakran töltöges
sünk, a töltögetőbor azonos mi
nőségű, egészséges, hibátlan le
gyen. Végszükségben újbort 
óborral is fel lehet tölteni, de 
fordítva sosem, ugyanígy vö
rösbort fehérborral.*

A feltöltött hordót, melyben 
virágos lett a borunk, fakala
pács segítségével ütögetjük az 
akonanyilást körkörösen. A lel
jövő borvirágot üvegmosó ke
fével leszedjük. Ezt a művele
tet addig ismételjük, amíg a 
tiszta bor meg nem jelenik. 
Az akonadugót, s az akonanyí- 
lást közben szárazra töröljük 
tiszta ruhával. *

Az első fejtés ideje: általá
ban a zajos erjedés után azon
nal, ha rothadt, penészes sző
lőt dolgoztunk fel. 2—8 hét 
múlva pedig a lágy, kevés sa
vat tartalmazó, valamint faj
élesztővei erjesztett mustot, 
legvégül a kemény, testes, fe
hér- és vörösborokat fejtsük 
le. Az első fejtés előtt végez
zük el a törési próbát, melyet 
úgy végzünk el, hogy a fej
tendő borból egy félpohárnyit 
szobahőmérsékletre visszük. Ha 
káros elváltozás nem jelentke
zik egy két nap alatt (barna 
szín), akkor nyugodtan fejthet
jük.

Az alapkénezésről nem sza
bad megfeledkezni. Amennyi
ben törésre hajlamos a bo
runk, hektoliterenként 1—2 dkg 
ként feloldunk kevés borban, 
s a fogadó hordóba öntjük.

A fogadó hordót töltés előtt 
lop literenként fél szál azbeszt 
kenlappal bekénezzük. A fej
test végezhetjük kannákkal, gu
micsővel. Ha a hordó kiürült, 
kimossuk, szikkasztjuk (24 óra), 
s azután kénezzük azbeszt kén- 
„PP?.1 Ú00 literenként 1 szál). 
Ha üresen marad, akkor ha
vonként meg kell ismételni.

Kremling Lajos
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Bekéék két gyermekkel vágtak bele

Sokak álma, vágya egy szép kis családi ház. A ház mögött kis telek, ahol megtermelhetik a levesbe való zöldséget, különféle gyümölcsöt, netán még háziállatok gondozására is lehetőség van. Nem vitás, hogy ezek az előnyök kemény munkát követelnek, de a zöldövezet és az, hogy van hol játszaniuk a gyerekeknek, többet ér, mint egy betontömb kényelme a nyolcadik emeleten. Nem véletlen hát, hogy sokan vállalják a házépítés viszontagságait.
Önerős
lakásépítés

Beke Mihály, a Szolgáltató üzem kazánkezelője egy másfélszobás, összkomfortos tanácsi lakást adott fel azért, hogy ott és olyan körülmények közt éljen családja, amilyent feleségével együtt megálmodott.
— Ha elkészül a ház és 

kiköltöznek Bakonyára, 
nem fog majd hiányozni a 
városi élet, kényelem? Mert 
hiszen Pécsett sok minden 
megadatik, ami falun nem.— Ismerem a falusi éle

tet, mivel nyolc évig éltem szüleimmel Bakonyán. Mikor megkaptuk a pécsi lakást, természetesen örültünk, hogy saját otthonunk van, de gyermekeinket nem ilyen környezetben szeretnénk felnevelni. Kisfiam öt és fél éves, kislányom másfél éves. Kevés a mozgási lehetőségük, s nekünk is hiányzik a friss levegő, meg egy terület, ahol kertészkedhetünk, állatokat tarthatunk. Ezért vettünk

egy 384 négyszögöles területet, s belevágtunk az építkezésbe.
— Milyen alappal indul

tak?— A tanácstól 184 ezer forintot kaptunk a leadott lakásért, amiben addig lakhatunk, míg kész nincs a ház. A vállalattól 200 ezret kaptunk, aminek egy része vissza nem térítendő kölcsön. Az OTP-től 320 ezer kölcsönt vettünk fel és kap

tunk szociálpolitikai kedvezményt, 105 ezer forintot. Ez így együtt soknak tűnik, de ha csak a telek- és építőanyag árakat nézzük, akkor messze nem dúskálunk a pénzben. Ügyeskednünk kell, nehogy kifussunk a pénzből. A szakmunkát rokonaink végzik, a segédmunkát a család és a barátok. A munka még- sincs ingyen, az étel és ital jelentős összeget emészt fel. A vállalat is elég sokat se

gít — a pénzen túl plusz juttatást is ad — 1500 kilométerig 2 forintért számolja fel a- szállítást, valamint 30 órái* .földmunkához erőgépet biztosít.
— Hol tart most az épít

kezés? Nem akadályozta 
eddig munkájukat építő
anyag-hiány?— Szerencsére ősszel kezdtük a munkát, mikor az építési szezon már lement, így emiatt nem kellett bosszankodnunk. Jelenleg a szuterén van készen. Most felfüggesztettük egy kis időre a munkát, mert abban reménykedünk, hogy télre leértékelnek egykét építőanyagot. A földszintet, s majdan a tetőteret gázbetonból építjük, aminek nagy előnye, hogy jó hőszigetelő.

— Hogy vészeli át a csa
lád a mostani „hadiállapo
tot”?— Nagy előnyöm, hogy

salja; ÁSj ‘uiozujo tznapom szabad. A legjobban— mondanom sem kell — a gyerekek t sínylik, meg. Felborult a megszökött "Házirend, keveset vagyunk együtt, nem tudunk velük annyit foglalkozni, mint azt— mi és ők is — szerét-' nénk. A feleségemnek is sokszorosára nőtt a teher a vállán, de példásan viseli.
— A hibákból okulva, ha 

újra kezdené, mit csinálna 
másképp?— Most már tudom, milyen körülményes az ügyintézés. Márciustól szeptemberig vártam arra, hogy kézhez kapjam az építési engedélyt. Ha újra kezdeném, ősszel indítanám el az ügyintézést. Mindenképp típustervet vennék, mint ahogy vettem is, csak kevesebb módosítással, mert ezek jelentősen növelték a költségeket.

Helstáb Judith

Alapvető feladatunk a balesetek megelőzése

Állandó megújulásban a biztonságtechnika
A munkaídőalap alakukása , 
kihasználása vállalatunknál

IV. sz. bányaüzem biztonságtechnikai részlegének vezetőjével, Bokodi Gézával beszélgettünk arról, hogy milyen a biztonságtechnikai részleg munkája, milyen eredményekről számolhatnak be és nem utolsó sorban arról, hogy melyek a legaktuálisabb feladataik.— Nem akarom elkiabálni, de úgy néz ki a helyzet, hogy a főbb baleseti mutatókat tekintve igen jól áll az üzem ebben az évben. Az előző évekhez képest javulás mutatkozik mind a baleseti helyzetben, mind pedig a technológiai fegyelem terén.— Nemrégiben két fővel erősödött a biztonságtechnikai részleg. Daczó Ernőt, az I-es körlet volt vezetőjét a biztonságtechnikai részleg helyettes vezetőjévé nevezték ki, illetve biztonságtechnikai technikusként dolgozik Fehér László, aki korábban aknászként dolgozott a III-as körletben.
— Mi indokolta ezt a két 

kinevezést?— A részleghez kerülő két új munkatársunk kinevezése tényleg erősödést jelent, de ez azzal a ténynyel együtt igaz, hogy a részleg létszáma az utóbbi időben nyugdíjazás és egyéb okok miatt csökkent, szükség volt két olyan emberre, akiknek a korábbi szakmai tapasztalataik alapján feltehetőleg lehetőségük van partnerként együttműködni az üzem egyéb részlegeivel és tekintélyük van. A másik nagyon lényeges indok, hogy a különböző mutatókkal jelzett javulás ellenére a biztonságtechnika már nem felelt meg a követel ményeknek.
— Hogyan értendő ez az 

utóbbi kijelentés?
— A biztonságtechnika alapvető feladata elsősorban a balesetek megelőzése, a technológiai fegyelem megszilárdítása, aminek egyik legfontosabb eszköze a következetes és rendszeres ellenőrzés. Pontosan a létszámhelyzetünk miatt viszont gyakran kimerült a munkánk a balesetek regisztrálásával, valamely hiányosság szankcionálásával. Nyilvánvaló, hogy tartósan ez nem vihető, hanem még egyszer hangsúlyozom, a legfontosabb a megelőzés.
— Melyek azok a témák,

amelyekben előbbre kell 
lépnie a részlegnek?— Az összüzemi balesetek 40—45 százaléka közlekedés közben elesés stb. adódik. Nagy figyelmet kívánunk fordítani tehát a közlekedési útvonalak, járóosztályok karbantartására. Ahol szükséges, ajánlásokat készítünk a részlegek számára. A balesetek további 25 százaléka a kőzethullásból adódik. Itt nagyon sok esetben megállapítható, hogy az ideiglenes biztosítások nem kielégítő- ek, gyakorta hiányzik az előtűzés, hanyagul hajtot
Napirenden a bányaiizemi 
szakmánykarbantartás

(Folytatás az 1. oldalról)A balatonmária-fürdői kempinget az idén is sokan vették igénybe, de népszerűek a hétvégi pihenőtelepeink is.A külföldi csereüdültetés keretében több mint kétszázan pihenhettek az NDK- ban, száznyolcan Csehszlovákiában és negyvenen élvezhették a jugoszláv tengerpart örömeit.S, hogy mi várható 1987- ben? Vállalati üdülőink férőhelykapacitása nem változik. Ugyanakkor kevesebben utaznak a külföldi csereüdültetés keretében az NDK-ba. Oberwiesenthalba három csoport indul (márciusban, júniusban és júliusban). Augusztusban egy- egy csoport nyaral Zinno- witzban és Berga-Elsterben, de a mérsékelt érdeklődés miatt Tabarzba nem szerveznek utat.Többen utazhatnak viszont Jugoszláviába. Két csoportban, összesen száz dolgozónk élvezheti majd az Adria örömeit júniusban és augusztusban.Csakúgy, mint idén, jövőre is 108 fő nyaralhat külföldi csereüdültetés keretében Csehszlovákiában. Újdonság, hogy Tótra-Lom-

ták végre a kopogózást. Nyilván itt is tudatosítani kell, hogy ezek nem felesleges dolgok.— A háromfős csoport a baleseteken belül — mintegy 15 százalék — a szállítási tevékenységgel kapcsolatos. Szeretném eloszlatni a félreértést, nem feltétlenül a szállítási részleg munkáját kell érteni, hanem egyáltalán a csillék mozgatása, akasztása stb.— Ha ezekben a témákban előrelépünk, akkor.feltétlenül tovább javul az üzem baleseti helyzete. Az a cél, hogy ezekben a témákban rendszeresen ellenőrzéseket hajtsunk végre, hogy ne kelljen mulasztások miatt büntetni, illetve egy-egy bekövetkezett balesetet könyvelni.
Wesztl László

nic és Medloc mellett Har- rachovba is indítanak csoportot.Amit még tudni kell. A SZOT-titkárság előzetes tájékoztatása alapján várható, hogy az 1987-es évtől a családos üdültetés 14 napos lesz.
N. G.

| Új marótárcsás 
kotrógép-óriásKazahsztánban, az eki- básztuszi bányaipari termelési egyesülésben nemrég fejeződött be egy új marótárcsás kotrógép szerelése, amely 4500 tonna szenet termel óránként. Az óriási, 2350 tonna súlyú gép az NDK-ban készült, s a német szakemberekkel együtt a tröszt munkásai szerelték össze. A marótárcsás kotrógép saját hernyótalpain hagyta el a szereidét. Az óriás állandó munkahelye a Vosztocsnij nevű külszíni bánya második frontja. A második fejtési front megnyitásával a külszíni bánya termelése megduplázódik és eléri az évi 15 millió ton- I nát.

(Folytatás az 1. oldalról)A fizetett egésznapos hiányzások közel felét külső kötelezettségek teljesítése okozza. Másik fele vállalati elhatározás függvénye. Ezek közül legjelentősebb az oktatás, amelynek mértéke a többi tényezővel együtt csökkenthető. Ha- l" sonlóan csökkenteni kell a | nem fizetett hiányzásokat is. Az igazolatlan hiányzásokat várhatóan csökkenti az az intézkedés, amely szerint az eddigi 6 nap helyett már 3 nap után kell leszámoltatni az igazolatlanul mulasztót.A jelentés foglalkozott a munkahelyi teljesítmények alakulásával és a munkahelyi veszteségidőkkel. A vájvégi ek létszáma és teljesítménye is csökkent az elmúlt években. A „megfiatalodott” állomány szakmai tudása és gyakorlata még nem éri el az idősebb dolgozókét. E téren is és a munkaidőn belül jelentkező veszteségidők csökkentése terén is jelentős tartalékaink vannak, amelyek feltárása a munkahelyi vezetők és a dolgozók együttes feladata.A testületi ülésen a témáról széleskörű vita bontakozott ki. Egyetértett a testület a jelentés azon megfogalmazásával, amely szerint a munkafegyelem megjavítása, a munkaidő jobb kihasználása, a hatékonyabb munkavégzés szükséges, sokirányú feladat. A jelenlegi hiányossá

A képen az új marótárcsás kotrógép. APN

gok megszünetését részben külső szervek intézkedéseivel, részben a vállalati gazdasági és politikai, társadalmi szervek eddigi gyakorlatának és szemléletének módosításával, felelősségük növelésével érhetjük el. Aláhúzták, a vitában, dr. Patla Károly

Újítási és ötlethónap 
tapasztalatai az V. sz. 
bányaüzemben

r

1986. november 18-án lezárult egy szakasz az újítómozgalom területén. Egy hónappal korábban pályázati felhívást tett közzé az üzemvezetés, melynek minden üzemüket érintő ötlet, újítás, javaslat összegyűjtése, értékelése volt a feladata. Cseresznyés Ferenc műszaki titkár elmondta, hogy évek óta jól működik az üzemben az újító mozgalom, melynek továbbfo- kozására hirdették meg ezt a pályázatot, mely sok embert megmozgatott. A felhívás, mely újító és ötletadó jellegű volt, 15 értékelhető ötlet jött össze, melynek előzetes értékelését tartották a mai napon.A felhívás elérte célját, eredményeként több javaslatot továbbítottak a vállalat felé. A pályázat célja az újítási mozgalom folyamatossá tétele volt. Főként gazdasági problémák meg-

hogy a szükséges intézkedéseket elsősorban a gazdaságvezetésnek kell megtennie és azzal a párt- és társadalmi szerveknek nem elég egyetérteni, hanem azokat támogatni is kell.

oldására kaptunk javaslatokat, ötleteket, voltak szociális területet érintők is.Az üzemvezetés 20 000 forintot biztosított a legjobban hasznosítható ötletek díjazására, melyhez az üzemi szakszervezeti bizottság felajánlott 1000 forintos kü- löndíjat is.A jövőt tekintve az alábbi feladatok megoldása szükséges: Gyorsabbá kell tenni az anyagi ösztönzést, több segítséget kell adni a fizikai dolgozók újításainak megvalósításához, a műszaki dolgozók segítségével, a jövő évben újítási feladatterv készül az üzemben, megadott pályázati témák kiadásával, alkotó csoportokat kell létrehozni és ösztönözni a dolgozókat ötleteik, javaslataik elkészítésére.
Majorosi György
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Ércbányász Kupa

Lénárt (PMSC) 255 kg. Csöndör László felvétele

Nemzetközi súlyemelő-verseny

A szállón valami elindult

Pécs felszabadulásának tiszteletére a Mecseki Érc- bányászati Vállalat és a PMSC nemzetközi súlyemelő viadalt rendezett a Tüzér utcai sportcsarnokban.Ezen részt vettek Pécs testvérvárosainak legjobb súlyemelői, így a jugosz- lávok, ... szovjetek. A bolgár sportolók ismeretlen okok miatt nem érkeztek meg. A két nemzet súlyemelői mellett dobogóra léptek a legjobb magyar sportolók is. A viadal rangját emelte, hogy ezen részt vett a szovjet nehézsúlyú ifjúsági világbajnok Levan- dovszki. A több mint húsz versenyző az 52 kilogrammtól a 110 kilogrammos súlycsoportban mérte össze erejét.
Szellemi sportvetélkedő 
Szolgáltató győzelem

A vállalati sportbizottság 
évenként ismétlődő szellemi 
sportvetélkedőt rendezett a 
Központ tanácstermében. A há
romfős üzemi csapatok előre 
megkapták a témakört, amely 
három sportág: a labdarúgás, a 
birkózás és a kézilabda olim
piai és világbajnokságok tör
ténetét foglalta magában. Saj
nálatos, hogy nem minden 
üzem érezte magáénak a ren
dezvényt.

A résztvevőknek 13+1-es totó
kérdésekre kellett helyes vá
laszt adni. Nos ebben a Kuta
tó-fejlesztő volt a legeredmé
nyesebb az elért 11 találatával. 
Következett a kézilabdával 
kapcsolatos beirásos kérdés- 
csoport, amely nem volt köny- 
nyű. A legtöbb helyes választ 
a II. üzemiek érték el (12). A 
rébusz képrejtvényt hat csapat 
fejtette meg hibátlanul, míg a 
birkózás 13+1-es totóban a Szol
gáltató ért el telitalálatot. A 
három szóbeli kérdésre (labda
rúgás, birkózás, kézilabda) csak

Nyugá! ományba került: Sze- 
mán János vájár, Tóth Lajos 
csillés (II. sz. bányaüzem); 
Muzslay András lakatos, Hor
váth Ferenc csillés, Kálmánczi 
József szállítási felvigyázó (III. 
sz. bányaüzem); Balázs András 
vájár. Palotai István külszíni 
segédmunkás (IV. sz. bánya
üzem) ; Gscheidt György rak
táros, Trabert Péter betanított 
munkás. Tóth László operátor, 
Heinrich Lajos üzemrészvezető, 
dr. Hadobás Béla laboratóri

Felhívás
Az Anyag- és áruforgalmi főosztály tájékoztatja 

a vállalat dolgozóit, hogy a fatelepen térítésmente
sen fűrészpor és mázsánként 1,50 forintért fenyő 
liulladékfa kapható.

A hazai versenyzők eredményesen szerepeltek az erős nemzetközi versenyben. Több figyelemre méltó teljesítményt nyújtottak, akárcsak a jugoszlávok, akik között országos bajnokok is kitettek magukért.A súlyemelő csoportoktól függetlenül megrendezett verseny végeredménye: 1. Levandovszki (Lvov) 370 kg, 2. Rosanics (PMSC) 315 kg, 4. Szabó (PMSC) 277 kg, 5. Lénárt (PMSC) 255 kg, 6. Kálai (PMSC) 250 kg.A nemzetközi súlyemelőverseny tiszteletdíjait a Mecseki Ércbányászati Vállalat, a megyei és városi Sporthivatal és a városi KISZ-bizottság ajánlotta fel. Kovács

a Kutató-mélyfúró I., az Anyag
osztály és az ÉDÜ adott teljes 
értékű feleletet, míg az újabb 
rébusz megfejtéséért négy csa
pat kapott maximális pontot. 
Ezután újra a labdarúgás és 
kézilabda kérdései következ
tek az előbbi beirásos, utóbbi 
totó formájában. A legtöbb he
lyes választ mindkét sportág
ban a Kutató-fejlesztő csapata 
érte el (11, illetve 13). A vetél
kedőt a birkózó és rébusz fel
adványa zárta. Az itt szerzett 
pontok után kialakult a csapa
tok közötti végső helyezési sor
rend.

A szellemi sportvetélkedő idei 
év győztese a Szolgáltató üzem 
csapata (Szín József, Turbók 
Ferenc és Tóth János).

VÉGEREDMÉNY:
1. Szolgáltató 78, 2. ÉDÜ 77,

3. Kutató-fejlesztő 76, i. Kuta
tó-mélyfúró II. 68, 5. Központ 65, 
6. V. üzem 64, 7.-8. Anyagosz
tály 62, II. üzem 62, 9. Kutató
mélyfúró I. 52 ponttal.

Kovács

um-vezető (Ércdúsító üzem); 
Gazdag Ede fúrómester (Kuta
tó-mélyfúró üzem); Sajgó Fe
renc öntvénytisztító, Piros Fe
renc kézilormázó, Boglár Fe
renc erőgépkezelő (Szolgáltató 
üzem).

Nj/ugáílományba került dol
gozóinknak ezúton is megkö
szönjük a vállalatunknál vég
zett eredményes munkájukat, 
s nyugdíjas éveikhez jó egész
séget, kellemes pihenést kívá
nunk.

Meghalt: György József ak
nász (III. sz. bányaüzem); Mé
száros János fenntartó csillés 
(IV. sz. bányaüzem); Hegyi 
Henrik portás (Központ).

Biztató kezdet a kultúr- és a sportéletben
issoEaevallom meglepett, amikor a munkásszálló fo- 

lyosóján találkoztam Tukora Györggyel, aki 
nagy szorgalommal a hirdetőtáblát rendezte át 

új hírekkel. Meg is kérdeztem: — Te, Gyuri, itt laksz 
a szállón? Mire ő nevetve mondta: — Ó, nem. Itt dol
gozom, mint kulturos gondnok.Az elmúlt harminc évben volt ő topográfus, bányamérő, biztonsági megbízott, geodéta és az utóbbi években aknász. Általános egészségi romlás miatt ez év tavaszán rehabilitálták. Beszélgetésünk további része már irodájában folytatódott.
— Színes, változatos mun

kahelyek után hogy ér
zed magad, mint kulturos?— Jól, de az a lényeg, hogy az ember lássa munkájának értelmét, bármilyen poszton is kell tevékenykednie és úgy, hogy azt bárkinek el lehessen mondani...

— Az itt eltöltött idő 
még rövid, ténykedésed 
viszont annál több, utalva 
a fenti kijelentésedre, mit 
tudsz most elmondani?— Az elődöm kiesése mi

Szentlöríncen
Ki vonattal, ki személy- gépkocsival érkezett Szent- lőrincre, a IV. sz. bányaüzem által évenként ismétlődő csapat és egyéni tekeversenyre. Reggel nyolc óra. Közel ötvenen érkeztek, kialakultak a négyfős csapatok. Látva ezt a szurkolók, ők is kreáltak egyet maguk körében, azzal a kölünbség- gel, hogy ők a söntésben gurítottak...A kellemesen meleg csarnokban két automata pályán kezdetét vette a negyven vegyesdobásos verseny. A csapat és egyéni eredményeket a húsz teliző és húsz taroló dobás összesítéséből számították ki. A tíz csapat remek küzdelmet vívott egymással, annak ellenére, hogy több versenyző inkább az oldaldeszkában okozott kárt. mint a bábukban. Ha

Ez évben úgy tűnik, mintha kevesebbet szerepelt volna a IV. sz. bányaüzem lövészklubja. Ez azért is meglepő, mert a petőciek évtizedeken át élenjártak az MHSZ munkában. Vajon mi lehet az oka, milyen belső problémák adódtak a klub életében? Beszélgető partnerem Dányi Zoltán MHSZ- titkár, aki közel húsz éve tagja és tíz éve vezetője a klubnak.
— Miben rejlett a klub 

korábbi éveinek kiegyensú
lyozott munkája és sikere?— Elsősorban a jólkép- zett, a hozzáértő, jártas vezetőségen, akik szívügyüknek tekintették a honvédelmi feladatok elvégzését.— S, milyen a mai veze
tőség összetétele és szakér
telme?— Sajnos ma már nincsenek Kocsisék ... Mindössze hárman vagyunk és

att sok a tennivalóm. Először is beindítottam a rendszeres videózást, amely rövid idő alatt igen népszerűvé vált a lakók körében. Felvettem a kapcsolatot a Magányosok klubja vezetőjével, ennek eredménye, a szállólakók is eljárhatnak a közös rendezvényekre.
— Két hónap alatt amit 

tettél, nem kevés. Ahogy 
ismerem agilitásodat e te
rületen, melyek a közeli és 
távoli elképzeléseid?— Először is, hogy a jelent és a közeli jövőt tervezni tudjam, szükséges volt egy felmérést végeznem a lakók igényeiről, hogy ennek figyelembevételével dolgozzam ki és folytathassam a további munkámat.

— Részleteznéd?— Az önkormányzati bizottsággal és a szálló veze

nem is születtek világraszóló eredmények ezen a versenyen, a résztvevők egy újabb kellemes élménnyel lettek gazdagabbak és ez a fontos.A község toronyórája már elütötte a delet, amikor sor kerülhetett az ünnepélyes eredményhirdetésre. A dobogó legfelső fokára ezúttal a Szellőztetés csapatát szólították, akik 506 fával fölényes győzelmet arattak, a nagy vetélytárs, a Beruházás „B” és „A” együttese ellen. Az egyéni számban az ifj. Schulcz István magabiztos győzelme érdemelt figyelmet, mert az erős mezőnyben több neves versenyzőt ütött le a csúcsról.
EREDMÉNYEK:

1. Ifj. Schulcz 175, 2. Tóth L. 
157, 3. Weisenbach 156, 4. Anus 
153, 5. Balogh J. 150, 6. Fehér 
L. 138 fával.

Kovács Miklós

Húsz év az MHSZ szolgálatában

Dányi Zoltán elköszönőben
ez kevés egy ilyen nagymúltú klub irányításához.

— Miért nem növelik a 
vezetőség létszámát?— Növelnénk mi, de nincskivel.

— Ezzel adott a vezető
ség újabb feladata. Milyen 
elképzelései vannak a klub 
lábraállítását illetően?— Egy megoldás lehetséges, mégpedig a fiatalok bevonásával kell új lendületet adni a klub tevékenységének. Természetesen e munkához segítséget kérünk a KISZ-szervezettől, az üzem gazdasági és vállalati MHSZ vezetőségétől is.

— Miben látja a korábbi

tőségével egy központi stúdió létrehozásán fáradozunk, szobánként kiépítettük a videohálózatot, így a lakók saját otthonukban, saját tévékészülékeiken nézhetik majd a megadott időpontban a központi stúdió videoműsorát. Behango- sítjuk a folyosókat, itt kellő időben és alkalommal adhatunk tájékoztatót a lakók részére. Továbbá tervezzük a heti discóműsor beindítását. Űjra megnyitjuk a volt játéktermet és felújítjuk a barkácsműhelyt is. Ha mindez megvalósul, valóban új szolgáltatási formák teszik gazdagabbá a lakók életét.
— A kultúra ikertestvére 

a sport. E területen mit vé
geztél?— A kispályás labdarúgó-csapat széthullóban volt, most ott tartunk, hogy vannak pótjátékosok is. Bár az eredmény még várat magára. Folyamatban van az asztalitenisz-csapatok szervezése, játékosok már vannak, de mi stabil együttes
Népes mezőny az ÉDÜ 
sportversenyeinAz utóbbi időben igencsak váratott magára az ÉDÜ-ről érkező sportinformáció. Ezért is adunk örömmel hírt lapunk sportrovatában azokról az üzemi rendezvényekről, amelyek az elmúlt időszakban kerültek megrendezésre. November 7. tiszteletére figyelemreméltó asztalitenisz-, sakk- és labdarúgó-tornát rendezett az üzemi sportbizottság. A fehér labda kedvelői színvonalas mérkőzéseket játszottak, ezzel is igazolva, hogy a híresztelések ellenére nincs leáldozóban e sportág. A résztvevők két csoportban körmérkőzést játszottak, s az azonos helyezettek újabb mérkőzést vívtak a végső győzelemért. 
Papp Zoltán nemcsak játéktudással, hanem idegekkel is bírta a feszültségekkel telített sorozatmérkőzéseket és így veretlenül rászolgált a győzelemre. A nőknél Mátrai Tünde tündökölt a zöld asztalnál. El

sikereihez képest a klub 
gyenge szereplését?— Ez évben több tényező is közrejátszott eredményeink gyengeségében. Üzemi lőterünk korszerűsítése miatt kevés lehetőség adódott az edzések és versenyek zavartalan lebonyolítására. A Bányász Kupában szereplő férfi és női csapatunk létszámhiánnyal küzdött. Az együttes tagjai közül többen bevonultak katonának, a nőknél a betegség és a szülés akadályozta a versenyeken való részvételünket. Sajnos a hiányzókat nem tudtuk pótolni sem eredményességben, sem létszámban.

kialakításán fáradozunk. A sakkozók szép számmal látogatják a PMSC edzéseit, közülük szeretnénk egy csapatot létrehozni, de egyelőre kevés az aktív résztvevőnk. A természetjáró szakosztályunk évek óta eredményesen működik. A közelmúltban részt vettünk a Tenkes Kupa versenyen, sőt együttesünk részt vett vállalatunk képviseletében az országos bányász természetjáró találkozón (9. helyen végeztek). Célunk, tovább erősíteni a mozgalmat és új résztvevőket megnyerni e szép sportágnak.
— E területen milyen el

képzeléseid vannak a jövőt 
illetően?— Jó lenne az említett sportágakban önálló csapatként részt venni a Bányász Kupa küzdelmeiben. Továbbá szeretnénk az itt lakó lengyel bányászok részére is lehetővé tenni a sportolást.Amit Tukora György vállal, nem kevés, nemes szándék, de ez magában véve kevés ehhez, ezért elengedhetetlenül szükséges a szállólakók segítségnyújtása, önmagukért és másokért.

K. M.

lenfeleit fölényesen legyőzve szerezte meg az elsőséget. Nem volt nagy tolongás a sakktáblák körül, de ennek ellenére örülni lehetett, hogy a kevés résztvevő vállalkozott a játékra.A Bányász Kupa csapat- bajnokságból jól ismert 
Solti István könnyedén érte el sikerét és lett a torna győztese.A legnépesebb mezőny ezúttal is a labdarúgótornára gyűlt össze. A hat üzemegység kispályás csapatai körmérkőzést játszottak és a végső győzelmet az V-ös üzemegység szerezte meg a meghívott vendég Kutató-fejlesztő előtt.

EREDMÉNYEK:
Asztalitenisz férfi: 1. Papp, 

2. Voklajda, 3. Braun. Nők: 1. 
Mátrai, 2. Keserűné, 3. Rausch- 
né.

Sakk: Solti.
Labdarúgás: 1. V-ös üzem

egység, 2. Kutató-fejlesztő, 3. 
VI-os üzemegység, 4. IV-es 
üzemegység.

K. M.

— Ha már az utánpótlás
ról esett szó, hogyan látja 
a klub jövőjét?— Szűkében vagyunk az utánpótlással, de ennek ellenére fő célunk minél több dolgozót megnyerni a honvédelmi feladatok számára.

— Milyen személyes ter
vei vannak?— A klub vezetését 1987. január l-vel Böhm Péter, fiatal, értelmes, megbízható bányamérnök veszi át tőlem, minden bizonnyal. Húsz év után a klubnál továbbra is szeretnék dolgozni, de már csökkentett teherviseléssel. Jöjjenek a fiatalok...

K. M.

Teke

Petöciek


